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Безробітних залучають до відбудови зруйнованих об’єктів.
Фото з сайта delo.ua.
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Агонія 
«непереможних» 

ЗСУ впевнено зривають 

кремлівські плани в Україні, 

тому ворог істерично засипає 

мирні міста ракетами і спішно 

вивозить награбоване

Наше з діда-прадіда

Учорашні курси 

НБУ:

1 $ = 36,568 грн 

1 € = 40,348 грн

Національний перелік 

нематеріальної 

спадщини України 
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Хто призначає 

ворогів серед 

активістів?

Привид «вагнергейту» 
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стор. 2»

Що б його 
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Ринок праці 
в Україні 
розвивається 
за оптимістичним 
сценарієм 
і стрімко 
відновлюється



СЕРЕДА, 10 ТРАВНЯ 20232 ІнФорУМ
«Російські військові масово перевдягаються у цивільне для того, щоб намагатися 
тікати з тимчасово окупованої Запорізької області». Іван Федоров

міський голова Мелітополя

УКРАЇНА МОЛОДА

ДОСЛІДЖЕННЯ

Що б його зробити, коли 
нема роботи?
Ринок праці в Україні розвивається за 
оптимістичним сценарієм і стрімко відновлюється
Наталя НАПАДОВСЬКА 

 Кількість вакансій в Україні за рік зросла в п’ять разів, знижується 
конкуренція за роботу, а роботодавці стикаються з дефіцитом кваліфіко-
ваних кадрів — свідчить  дослідження сервісу з пошуку роботи Work.ua. 
«Квітень, як і всі попередні місяці 2023 року, теж перейняв естафету ре-
кордів за кількістю пропозицій роботи. У квітні зафіксовано 82 тис. 467 
вакансій, що на 9% більше, ніж у березні. Фактично зараз ринок праці 
майже на рівні квітня 2021 року (у квітні 2022-го — 16 тис. 46 вакансій)», 
— йдеться в дослідженні. 
 Найбільший приріст вакансій у квітні демонстрували переважно при-
фронтові регіони: Харківська (+26% — 2 тис. 795 вакансій), Сумська 
(+17% — 735 вакансій), Чернігівська (+16% — 883 вакансії), Херсонська 
(+14% — 136 вакансій), Запорізька (+14% — 1 тис. 415 вакансій) і Київсь-
ка області (+13% — 25 тис. 717 вакансій). 
 Часи, коли на одне вільне місце надходило сотні відгуків, уже в мину-
лому, найбільше зростання попиту роботодавців припало на фахівців: при-
биральник (+33%), охоронець (+32%), бармен/бариста (+30%), офіціант 
(+26%), комплектувальник (+25%). Відносно висока конкуренція шукачів 
залишається в сегменті діджитал-фахівців із можливістю працювати дис-
танційно: верстальник, Front-end програміст, тестувальник, вебдизайнер, 
спеціаліст чату, відеомонтажер, ретушер, програміст Java і копірайтер. 
 Окрім збереження значних кваліфікаційних і регіональних диспро-
порцій на ринку праці та проблеми повернення мігрантів з-за кордону, 
мусимо ще брати до уваги те, що оплата праці в Україні стрімко не зросте. 
Згідно з дослідженням, середня зарплата в Україні становить 16 тис. грн. 
Найвищу середню оплату (в межах 25 тис. грн) отримують автомеханіки, 
автослюсарі, дизайнери інтер’єру, майстри СТО. Найнижча середня зар-
плата коливається в діапазоні від 7 тис. 900 грн до 10 тис. 500 грн у сере-
довищі бібліотекарів, майстрів виробничого навчання, прибиральників, 
санітарів, посудомийників, музичних керівників, соціальних працівни-
ків, асистентів ветеринарного лікаря, операторів атракціонів, покоївок. 
Суттєво «просів» ринок праці в IT-сфері: середня зарплата в категорії «IT, 
комп’ютери, інтернет» в Україні — 20 тис. грн, при тому, що попит на та-
ких фахівців зберігається. Станом на 4 травня на сайті з пошуку роботи 
Work.ua загальна кількість актуальних вакансій становить 83 тис. 595, 
серед них — 5 тис. 290 вакансій у категорії «IT, комп’ютери, інтернет». 
 Роботодавцям є про що задуматись — на горизонті брак кваліфіко-
ваних кадрів. Та просто брак кадрів. Мільйони працездатних громадян, 
переважно жінки, виїхали за кордон. «Щонайменше п’ять мільйонів — 
у Європі, з них у Польщі — півтора мільйона осіб працездатного віку з 
вищою освітою, з яких понад 50% були працевлаштовані», — розпові-
дає заступниця міністра економіки Тетяна Бережна. А ті, хто нині шу-
кають роботу, на наявні вакансії не підходять. Експерти ринку радять: 
збільшуйте фокус на підбір молодих фахівців і професіоналів у віці, пе-
реглядайте ставлення до професій, які вважали суто чоловічими, і най-
майте жінок, адже професіоналізм не має гендеру, віку та будь-яких ін-
ших обмежень, впроваджуйте програми підвищення кваліфікації наяв-
них кадрів. Нарешті, треба переосмислити роль людей з інвалідністю на 
ринку праці. Торік із 2,7 млн людей з інвалідністю офіційно працевла-
штовано лише близько 700 тис., тоді як решта або працювали нелегаль-
но, або не повідомляли про свій статус при працевлаштуванні, чи прос-
то жили за рахунок пенсій і соціальної допомоги. Міністр соцполітики 
Оксана Жолнович вважає:  «Нині в нас кардинально змінюється портрет 
людини з інвалідністю. Це молодий хлопець чи дівчина, які були актив-
ними до війни. Вони не готові зачинятися у квартирах після отримання 
інвалідності. І головне завдання Міністерства соцполітики, уряду в ціло-
му, парламенту — змінити підходи і правила взаємодії з такими людьми, 
які будуватимуться не на патерналістських засадах, не у формі виплат 
допомог, а у форматі створення гідних повноцінних умов для якісної са-
мореалізації людей з інвалідністю». На жаль, в Україні бракує інстру-
ментів ефективної інтеграції людей з інвалідністю у ринок праці. 
 Одночасно роботи українцям і досі бракує, як повідомили в Державній 
службі зайнятості, на 1 квітня в Україні зареєстровано 137 тис. безробітних, 
більшість із них (72%) — жінки, переважно від 35 до 44 років. Але офіцій-
ний показник безробіття в Україні далекий від реального, впевнені в Міне-
кономіки. Заступниця міністра Тетяна Бережна в ефірі Національного ма-
рафону заявила: насправді кількість безробітних в Україні сягає 2,8 млн 
людей. Причому це вже досягнення. Адже після фактично краху на почат-
ку 2022-го ринок праці поступово відновлюється, однак вакансій усе ще 
вдвічі менше, ніж у січні 2022-го. «Зростає кількість робочих місць і най-
маних працівників, збільшується кількість вакансій від роботодавців. Ми 
за допомогою ресурсів Державної служби зайнятості запустили Єдиний пор-
тал вакансій. На цьому ресурсі кількість офіційно зареєстрованих вакансій 
постійно зростає», — зазначила Тетяна Бережна.
 Щоб створювати робочі місця, держава розробляє різні програми. На-
приклад, завдяки програмі видачі грантів єРобота гроші на старт або роз-
ширення бізнесу отримали чотири тисячі підприємців. Загалом, це — 1,5 
млрд грн. А від листопада 2022 року в Україні стартувала масштабна кам-
панія із залучення безробітних до відбудови зруйнованих під час війни 
об’єктів — «Армія відновлення». До неї станом на середину квітня долу-
чились понад 14 тис. людей.
 Тож маємо працювати за тими умовами й із тими кандидатами, що є, і 
докладати зусиль до розвитку та перемоги України. ■

■

Лариса САЛІМОНОВИЧ

 Московська орда не 
змогла до скрепного 9 
травня окупувати жодно-
го нового кілометра ук-
раїнської  землі, тому вкі-
нець оскаженіла від без-
порадної люті. Майже 
тиждень столицю та інші 
регіони країни ворог щед-
ро накриває дронами і ра-
кетами з прицілом на жит-
лову інфраструктуру. 
 Артилеристи ЗСУ пра-
цюють на межі можливо-
го, більшість цілей відби-
ває ППО. Днями розлетів-
ся на друзки навіть хва-
лений «Кинджал», який 
вважався до цієї миті та-
ким, що не піддається ура-
женню. Військові експер-
ти цю подію вже назвали 
поворотним моментом в 
історії арсенальної спра-
ви, оскільки значно зрос-
ла вага американської сис-
теми Patriot. Саме ця ус-
тановка в руках наших ге-
роїв назавжди поховала 
ще один міф про рашист-
ську космічну зброю.  
 Тим часом на сході й 
далі гаряче. Як повідомляє 
Генштаб ЗСУ, 8 травня ук-
раїнські захисники відби-
ли 42 ворожі спроби насту-
пу на Лиманському, Бах-
мутському, Авдіївському 
та Мар’їнському напрям-
ках фронту. Протягом 
доби противник активно, 
але безуспішно атакував 
в районі селища Іванівсь-

ке та міста Часів Яр, че-
рез які йдуть основні шля-
хи забезпечення українсь-
ких військ у Бахмуті. А 
на Мар’їнському напрям-
ку українським бійцям до-
велося відбивати числен-
ні атаки агресора на саме 
місто. Наразі тут воюють 
не лише терористи ПВК 
«Вагнер», а й кадрові вій-
ськові. Саме тому недавнє 
скиглення пригожина про 
можливий відхід москалів 
із цього району через брак 
боєприпасів експерти на-
зивають умисним блефом. 
 А на Запоріжжі з оку-
пантами коїться щось 
дивне. Як повідомив мер 
Мелітополя Іван Федоров, 
кацапи намагаються за-
лишити захоплену ними 
територію під виглядом 
цивільних, яким дозволи-
ли евакуацію. «Російсь-
кі військові масово перев-
дягаються у цивільне для 
того, щоб намагатися ті-
кати з тимчасово окупова-
ної Запорізької області», 
— сказав він в ефірі теле-
марафону. За його дани-
ми, там з’явився ще один 
спосіб фільтрації. Зокре-
ма, у Мелітополі переві-
ряють машини цивільних, 
виявляючи перевдягнених 
дезертирів. У деяких при-
фронтових населених пун-
ктах втікачів у разі потре-
би готові «евакуювати» 
прямо на фронт.
 Тривожно нині і в 
Енергодарі. Керівник міс-

та Дмитро Орлов розповів, 
що на захопленій атомній 
станції закінчилося пали-
во, тому звідти в аврально-
му порядку вивозять доку-
менти та медичну техніку. 
Паралельно рашисти ого-
лосили екстрену евакуа-
цію мирного населення. 
Одні люди погоджуються 
виїжджати організовани-
ми автобусами, інші виру-
шають власними автомобі-
лями. «Відповідно паливо 
на заправках скінчилося 
ще вчора, — каже місь-
кий голова. — Банкомати 
не працюють або працю-
ють з великим обмежен-
ням. Зняти кошти фак-
тично ніде. Інтернет час-
тково зник. А ось ціни на 
продукти та медикамен-
ти, навпаки, помітно під-
скочили».  
 Дмитро Орлов також 
повідомив, що окупанти 
позачиняли всі свої пас-
портні столи і кілька уп-
равлінь, звідки теж виво-
зять обладнання. Серед 
«евакуйованого» добра є і 
техніка, що належала ук-
раїнському ЦНАПу. «На-
передодні вночі і вранці 
винесли обладнання ще й 
з лікарні, повантаживши 
його в машини, — додає 
мер. — Частина відділень 
у стаціонарі припинили 
роботу. Пацієнтів поста-
вили перед вибором: або 
евакуація, або відмова від 
неї за умови, що лікувати-
ся буде ніде».   

НА ФРОНТІ

Агонія 
«непереможних» 
ЗСУ впевнено зривають кремлівські плани в Україні, тому 
ворог істерично засипає мирні міста ракетами і спішно 
вивозить награбоване

■

Людмила НІКІТЕНКО

 Нове сучасне обладнання надійшло 
днями до Черкаського водоканалу від 
благодійної організації «Міжнародна ор-
ганізація з міграції».
 За словами директора КП «Черкасиво-
доканал» Івана Сухарькова, це дозволить 
черкащанам першими в Україні прово-
дити унікальні й високоточні  аналізи за 
розширеним спектром показників і га-
рантувати споживачам питну воду висо-
кого рівня якості та безпечності.
 Як повідомили «Україні молодій» у Чер-
каській міській раді, благодійники підси-

лили комунальне підприємство сучасними 
кабінетами біологічної безпеки для прове-
дення досліджень, лабораторною системою 
очищення води та спектрофотометрами. 
Було доукомлектовано і чинний газовий 
хроматограф окремим додатковим інжек-
тором і детектором. Також, уточнюють у 
міській раді Черкас, до водоканалу прибув 
іще один транш благодійної допомоги від 
МОМ. Це автоклави, фільтрувальна уста-
новка для підготовки проб води, PH-метр-
кондуктометр та аналітичні ваги.
 За словами заступника міського голо-
ви Черкас Сергія Тищенка, на сьогодні 
лабораторія Черкаського водоканалу — 
одна з найкращих в Україні. ■

Завдяки новому обладнанню в Черкаському 
водоканалі першими в Україні проводитимуть 
аналізи води за розширеним спектром показників. 
Фото надане Черкаською міською радою.

❙
❙
❙
❙

ТАМУЙ СПРАГУ!

Як сльоза
Черкаський водоканал 
першим в Україні 
аналізуватиме воду за 
розширеним спектром 
показників

■
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Лариса САЛІМОНОВИЧ

 Знамениті харківські коци, 
одеська суха кладка, гуцульсь-
ка бриндзя та ще 18 нових еле-
ментів поповнили список Націо-
нального переліку нематеріаль-
ної культурної спадщини Ук-
раїни. Тепер тут міститься 63 
досліджені народні надбання, 
які виникли саме на нашій тери-
торії. Причому цей список неод-
мінно «ростиме» далі. 
 Серед презентованих днями 
давніх традицій явно домінують 
кулінарні шедеври. Тут є, нап-
риклад, відома біляївська риб-
на юшка, яку правильно приго-
тувати на відкритому вогнищі 
вміють лише рибалки з Одещи-
ни. Черкаські господині зали-
шили для історії рецепт ство-
рення «бузиннику» — десерту із 
стиглих ягід бузини. Ця страва 
смачна і дуже корисна. А жито-
мирське село Мостове славиться 
обрядовими «крупками», які тут 
готують ще з дохристиянських 
часів. Цього разу також був гід-
но оцінений знаменитий греча-
ний яворівський пиріг, що давно 
став візитівкою цього краю. Уп-
родовж багатьох століть і доте-
пер він входить до переліку тра-
диційних, недільних та весіль-
них страв. 
 До речі, справжній українсь-
кий борщ (а не якийсь там «рус-
кій суп» чи, боронь Боже, їхні 
убогі «щі») потрапив до охорон-
ного списку ЮНЕСКО вже дав-
но. «Битва за борщ була розпоча-
та ще до війни, — прокоментував 
ситуацію міністр Олександр Тка-
ченко. — І скільки б Маша Заха-
рова не розповідала, що «книги 
з кулінарії заборонялися, а ре-
цепт страви тримали в таємни-
ці та забороняли готувати» і вза-
галі наш борщ — це «прояв екс-
тремізму та нацизму», цей «про-
яв екстремізму» тепер офіційно 

український, і офіційно — під 
охороною  ЮНЕСКО. Але ми із 
задоволенням будемо ділитися 
борщем та його рецептами зі всі-
ма цивілізованими країнами. Та 
й з нецивілізованими теж, щоб у 
них було хоч щось світле, смачне 
та українське».
 На звання «унікальні» про-
довжують претендувати також 
обрядові та мистецькі традиції. 
Цього разу до списку потрапи-
ли метод створення об’ємної сфе-
ричної різдвяної звізди села Ма-
цьковичі, особливості виконання 
клезмерської музики Подільсько-
го (Кодимського) району Одеської 
області, різдвяний обряд «Мошу» 
(чоловічої коляди), новорічна 
традиція буковинського малан-
кування та музей традиційного 
народного мистецтва з Одещини.
 Є в списку номінанти, які про-
буджують бажання негайно по-
бачити їх на власні очі, відпра-
вившись у туристичну подорож. 
Скажімо, село Іза вважається 
столицею лозоплетіння на Закар-
патті. Це справжній музей прос-
то неба, величезний ярмарок. Чи 
не в кожному дворі тут виставле-
но сотні плетених виробів. Най-
більшою популярністю користу-
ються кошики, шкатулки, бут-
лі, хлібниці, абажури, тарілки 
та меблі, адже їх з давніх-давен 
використовували у господарс-
тві. Майже для всіх місцевих 
жителів цей промисел є основ-
ним видом заробітку. Тобто ре-
месло предків і досі залишаєть-
ся актуальним, що вже непере-
січний факт. 
 Шукати подібні унікальності 
у Мінкульті почали більше де-
сяти років тому в рамках підпи-
саної і ратифікованої Конвенції 
ЮНЕСКО. Нині в цьому унікаль-
ному списку є зразки не лише ук-
раїнських умільців, а й багатьох 
інших народів, що проживають 
на території України. ■

ТРАДИЦІЇ

Наше з діда-прадіда
Національний перелік нематеріальної спадщини 
України «приріс» новими елементами

■

Олексій КОСТЮЧЕНКО

 У Національному універ-
ситеті «Острозька академія» 
відкрилася фотовиставка «Не-
бесний фотограф» Максима 
Бурди — випускника кафедри 
журналістики та PR-менедж-
менту вишу, відомого волин-
ського фотографа, військово-
службовця, який загинув під 
Бахмутом 26 січня, за чотири 
дні до свого 26-річчя. Його 14 
березня цього року посмерт-
но нагороджено орденом «За 
мужність» ІІІ ступеня.
 До повномасштабного 
вторгнення рф в Україну Мак-
сим був цивільним фотогра-
фом, а з 24 лютого 2022 року 
став добровольцем. Під час 
військових навчань та служ-
би на фронті паралельно фо-
тографував, створив свій те-
леграм-канал з роботами, які 
неодноразово публікували на 
своїх сторінках у соцмережах 
ЗСУ та використовували ЗМІ 
в публікаціях.
 «Роботи, представлені на 
виставці, можна умовно поді-
лити на дві категорії. Перша 
— ті фото, які були зроблені 
впродовж 2022 року, коли 
Максим та його рота були 
на полігонах, на навчаннях. 
Друга категорія — 2023 року, 
коли безпосередньо викону-

вали завдання на Донецько-
му напрямку, зокрема біля 
Бахмута. Упродовж своєї вій-
ськової служби Максим часто 
говорив мені, що хоче органі-
зувати воєнну фотовистав-
ку, коли повернеться з війни. 
Пам’ятаю, як горіли його очі, 
коли він розповідав про це, 
яким натхненним він був у ті 
миті! — розповіла Марія, дів-
чина Максима, яка разом із 
його мамою та друзями органі-
зувала виставку. — За тиж-
день до смерті він надіслав 
посилання на серію обробле-
них фото з Бахмута. Максим 
завжди так робив, аби збере-
гти світлини з нового місця 
перебування свого підрозді-
лу. Я одразу зберегла їх. Піс-
ля того, як він загинув, я не 
можу допустити, аби ці фото 
так і залишилися у тій папці. 
Тому разом із мамою та дру-

зями роблю все для того, аби 
його роботи побачило якомо-
га більше людей у різних міс-
тах України. Адже знаю, як 
для нього це важливо. Майже 
два місяці нам знадобилося, 
аби обрати фото з тисячі, дати 
кожній назву, обрати якісний 
друк і ще безліч усього. Буду 
рада бачити кожного, хто при-
йде розділити реалізацію дав-
ньої мрії Максима!». 
 Мама військовослужбов-
ця Ірина Максимук розпові-
ла: «Максим казав, що я жін-
ка, яка, попри життєві склад-
нощі, готова віддати своє тер-
піння, здоров’я та нерви лише 
для того, аби у нього все було 
добре. Казав, що я найсильні-
ша жінка у його житті. Тепер 
ця війна забрала у мене всю 
силу... Попри це, я роблю все 
можливе, щоб здійснити його 
мрію».

 

Виставка Максима Бурди в 
холі нового корпусу Націо-
нального університету «Ост-
розька академія» діятиме до 
12 травня, далі роботи вистав-
лятимуть у Києві, а згодом — 
у Львові. Також паралельно 
готують фотовиставку в місті 
Шамблі у США.
 «Надзвичайно таланови-
тий, суперсправедливий, із ве-
личезним добрим серцем — те, 
що потрібно знати про нашо-
го Макса. Вірний друг, який 
у будь-якій ситуації, підтри-
має, допоможе та дасть пора-

ду. Він завжди був патріотом 
України, тому його вибір во-
ювати не був для нас, друзів, 
сюрпризом. Максим завж-
ди досягав своєї мети, хоч би 
яким був шлях досягнення. У 
кожній його прекрасній роботі 
живе душа. Макс професійно 
займався своєю улюбленою 
справою навіть тоді, коли був 
безпосередньо у зоні бойових 
дій. Я захоплююся і пишаюся 
тим, що Макс — мій близький 
друг», — поділилася вражен-
нями одногрупниця Максима 
Наталія Якименко. ■

Максим Бурда і його фото.
Фото надані автором.

❙
❙

ГЕРОЯМ — СЛАВА! 

Небесний фотограф
Світлини загиблого поблизу Бахмута 
Максима Бурди після Острога покажуть у 
Києві, Львові та місті Шамблі у США

■

Людмила НІКІТЕНКО

 Із Черкаської області 
відправили захисникам на 
фронт черговий автотранш 
— мобільний медико-стома-
тологійний комплекс, бус для 
медслужби та евакуації, а ще 
10 транспортних засобів різ-
ного функціоналу, зокрема 
реанімобіль і навіть мобільну 
банно-пральну машину.
 Про це «Україні молодій» 
повідомили в Черкаській об-
ласній військовій адмініст-
рації.
 «Наші волонтери щод-
ня роблять неймовірне зад-
ля підтримки ЗСУ. Сьогодні 
закрили черговий запит на-
ших захисників: складний, 
вартісний, але надважливий 
в умовах бойових дій. Це мо-
більний медико-стоматоло-
гічний комплекс. Він має все 
необхідне для надання сто-
матологічної допомоги на-
шим бійцям: від діагностич-
ного обладнання до медза-
собів. Повна комплектація», 
— розповідає голова Черкась-
кої ОВА Ігор Табурець.
 За його словами, також 
на фронт поїхав повнопри-
відний бус для медслужби та 
евакуації. «Коли на вагу кож-
на хвилина — таке підсилен-
ня множить шанси на поря-
тунок», — говорить очільник 
Черкащини Ігор Табурець і 
дякує ГО «Наш батальйон», 
об’єднанню волонтерів-сто-
матологів «ТриЗуб» та всім 
партнерам за допомогу.
 Водночас, як розпові-
дають в Черкаській облас-

ній військовій адміністра-
ції, на передову відправили 
ще й 10 повнопривідних ав-
тівок, серед яких — реані-
мобіль, бус і навіть мобіль-
на банно-пральна машина. 
Останнє — як знахідка для 
бійців та їхнього побуту в 
зоні бойових дій. Всі авто-
мобілі пройшли технічне об-

слуговування. Вони справні 
і готові до завдань.
 «Вдалося це зробити за-
вдяки соціально відповідаль-
ному бізнесу із Золотоніщи-
ни. Інвестгрупа Time вже 
передала на фронт понад 35 
авто. Дякую за позицію», — 
підсумовує голова Черкась-
кої ОВА Ігор Табурець. ■

Ці авто для бійців на фронті від Черкащини.
Фото Черкаської ОВА.

❙
❙

ДОПОМОГА

Зубна фея 
і захисники
Черкащани відправили на фронт стоматологічний комплекс 
і 10 автомобілів

■
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«Херсонський сором»
   З кінця квітня рф почала 
нас іще більше кошмарити об-
стрілами дронами й ракетами. 
Але бумеранг має властивість 
повертатись. І після трагедії в 
Умані, 28 квітня, спалахнула 
пожежа на паливно-мастиль-
ній базі в тимчасово окуповано-
му Севастополі. 
   Після цього ексватажок те-
рористів «ДНР», воєнний зло-
чинець Ігор Гіркін (Стрєлков), 
котрий останнім часом крити-
кує владу росії за провали на 
війні проти України, вказуючи, 
що успіхів на полі бою окупанти 
не досягли, а Захід і НАТО біль-
ше не бояться погроз рф, напи-
сав у своєму телеграм-каналі й 
про пожежу в Севастополі. 
 «Українські націоналісти (я 
достатньо толерантно висловив-
ся? Нікого не дискредитував?) 
побомбили Севастополь. Втрат 
немає, лише пожежа. Споді-
ваюсь, даний прикрий факт не 
пошкодить священної «зерно-
вої угоди». А що стосується ша-
новних київських партнерів, то 
вони тут ні до чого — це все злі 
націоналісти. Їх неодмінно зно-
ву заклеймить і пообіцяє зни-
щити наш улюблений Лунтик. 
Тож немає про що турбуватись 
на 15-му місяці СВО. П. С. Хер-
сонський сором!» — написав у 
притаманній йому в’їдливій ма-
нері Гіркін. 
 Вочевидь, має глибокі внут-
рішні образи-претензії до ра-
шистських сателітів через свої 
нереалізовані амбіції. Але то 
його проблема. У нас виникає 
логічне запитання щодо іншо-
го: він має якісь підстави для 
таких докорів «Лунтику»? 
 Провладні скажуть: «Фейк». 
І можна було сприйняти як 
маніпуляцію, якби в нас не було 
наочних історій судової розпра-
ви з патріотами — як громадсь-
кими активістами, так і війсь-
ковими. Нагадаємо, досі не за-
крито справи щодо захисника 
півдня України генерала Мар-
ченка, відкрито провадження 
проти захисника Києва Сергія 
Кривоноса тощо. 
 Загалом зараз на фронті за 
Україну воюють чимало тих, 
проти кого відкрили й не закри-
ли кримінальні провадження. 
Наших захисників пересліду-
ють. І вони відчувають тиск на 
себе. 
 Тобто майданівці й патріоти, 
хто вміє приймати рішення і не-
сти відповідальність за долю Ук-
раїни, — під слідством. Це теж 
фейк? Але йому немає спину. 

Київський сором
 От і нещодавня історія, про 
котру вже писала «УМ», — Шев-
ченківський суд Києва взяв під 
варту колишнього розвідни-
ка Романа Червінського у справі 
про спробу викрадення російсь-
кого літака, що, на думку слідс-
тва, призвело до обстрілу аерод-
рому «Канатове» на Кіровоград-
щині — з цього ж збірника на-
ціонального абсурду. 
 Нагадаємо, за рішенням 
судді Олени Чайки Червінсько-
го арештовано на два місяці без 
альтернативи застави, що пов-
ністю задовольняє клопотання 
обвинувачення. Прокурори ар-
гументували ризиком утечі пі-
дозрюваного, тиску на свідків, 
загрозою знищення або спотво-

рення речових доказів.
 Адвокати Романа Червінсь-
кого просили відмовити у задо-
воленні клопотання. Вони та-
кож зробили закид, що суддя, 
яка ухвалювала згадане рішен-
ня, у 2022 році закрила спра-
ву щодо заступника голови 
ОП Олега Татарова.
 На судилищі над Червінсь-
ким були потенційні поручи-
телі — народний депутат Гео 
Лерос, колишній нардеп та вій-
ськовий Андрій Тетерук, війсь-
ковий журналіст Юрій Бутусов. 
Але все марно. 
   Червінського підозрюють у 
перевищенні службових пов-
новажень. За даними слідства, 
воєнний ексрозвідник разом 
з іншими особами «самовіль-
но вирішили провести так зва-
ну спецоперацію, заволодіти лі-
таком повітряно-космічних сил 
рф. Російський пілот нібито по-
годився на пропозицію перейти 
на бік України».
 Слідчі наполягали, що ця 
операція проводилася попри за-
перечення СБУ та без згоди від-
повідних державних органів. 
Внаслідок цього росіяни, мо-
вляв, отримали дані про роз-
міщення на аеродромі «Кана-
тове» особового складу Повітря-
них сил ЗСУ та українських 

літаків, що дало змогу зс рф об-
стріляти летовище. В резуль-
таті один військовий загинув, 
17 отримали поранення.
   Сам підозрюваний назвав зви-
нувачення політичними.
 «Це використання смер-
ті військових для політично-
го тиску. Підозра ґрунтується 
на основі неповних, односто-
ронньо висвітлених, сфальси-
фікованих матеріалів», — за-
явив Червінський. Також він 
пов’язує справу проти себе з іс-
торією «вагнергейту».
 Адвокати підозрюваного 
розвідника наголосили, що всі 
дії Червінського було узгодже-
но на відповідному рівні, а бом-
бардування аеродрому не було 
наслідком провалу операції, ос-

кільки його обстрілювали й до 
цього.

Клубок «вагнергейту» 
від Бурби
 Так, Роман Червінський — 
дуже важливий свідок у справі 
того, яким чином провалилась 
якісно розроблена спецопера-
ція з арешту кацапських зло-
чинців-«вагнерівців». 
 Але нитка клубка з усунен-
ня та пресування знакових свід-
ків почала розкручуватись 2021 
року. 
 Саме тоді, в грудні, звільни-
ли зі Збройних сил України ко-
лишнього очільника Головно-
го управління розвідки Мініс-
терства оборони Василя Бур-
бу на підставі його ж рапорту. 
При цьому ексрозвідник зазна-
чив, що написав рапорт ще у ве-
ресні 2021 року, однак тодішній 
міністр оборони Андрій Таран 
відмовився його підписувати.
 Бурба пояснював, що в той 
час мало відбутися засідання 
тимчасової слідчої комісії Вер-
ховної Ради у справі про зрив 
спецоперації з затримання бо-
йовиків ПВК «Вагнер», на яко-
му планували заслухати його 
свідчення, але засідання пере-
несли нібито через відсутність 
кворуму.

   «Тобто вони перенесли, я так 
думаю, тому, що просто не хоті-
ли слухати. І в цей час мене на-
брав міністр оборони (Андрій 
Таран. — Ред.) і сказав, щоб я 
прийшов до нього до кабінету. 
Під час розмови я не погодив-
ся з його позицією щодо моєї 
участі у ТСК. Я написав ра-
порт на звільнення. У зв’язку 
з тим, що міністра було звіль-
нено, я написав новий ра-
порт, який задовольнив новий 
міністр Олексій Резніков», — 
розповів Бурба.
 З того часу розвідку Мінобо-
рони очолює Кирило Буданов.
   Отже, в підсумку маємо: Ва-
силь Бурба керував військовою 

розвідкою у той момент, коли 
готувалась спецоперація із за-
тримання військових найман-
ців приватної військової ком-
панії «Вагнер», які воювали на 
Донбасі. Однак в Україні ви-
рішили перенести її на кілька 
днів, і спецоперація зірвалась: 
бойовиків затримали білорусь-
кі спецслужби та видали назад 
росії.
 Досі офіційно не повідом-
ляється, хто винен у провалі 
операції.

Покроково 
   19 листопада 2021 року екс-
голова ГУР Міноборони Василь 
Бурба заявив, що 23 липня 2020 
року отримав від делеговано-
го президентом голови ОП Анд-
рія Єрмака вказівку про перене-
сення фінального етапу опера-
ції з затримання «вагнерівців». 
Сам Єрмак цю інформацію запе-
речив.
   29 липня 2020 року біля 
Мінська затримали 33 членів 
ПВК «Вагнер». Україна заяви-
ла, що серед «вагнерівців» було 
28 осіб, причетних до військо-
вих злочинів на Донбасі, і СБУ 
зібрала достатньо доказів.
   Офіс генпрокурора напра-
вив до білорусі офіційний за-
пит про екстрадиційний арешт 

затриманих «вагнерівців». Від-
повідь ОГП не отримав. За тиж-
день після українського запиту 
білорусь віддала  32 «вагнерів-
ців» росії. В офісі президента 
сприйняли це «з прикрістю». 
Пізніше путін назвав перебу-
вання «вагнерівців» у білорусі 
«спецоперацією США».
 Український журналіст 
Юрій Бутусов тоді ж інформу-
вав, що українські спецслужби 
понад рік готували операцію із 
затримання «вагнерівців». За-
для цього їх виманювали до бі-
лорусі. Проте, за словами жур-
наліста, коли на нараді в офісі 
президента силовики повідоми-
ли про фінальну стадію спецо-
перації, їх попросили відклас-
ти її на кілька днів, після чого 
вона провалилася.
 В СБУ та в Головному уп-
равлінні розвідки спростували 
свою причетність до підготов-
ки цієї спецоперації, а керівник 
офісу президента України Анд-
рій Єрмак назвав заяви «спла-
нованою дезінформацією».
 18 листопада 2021 року між-
народна група розслідувачів 
Bellingcat оприлюднила роз-
слідування, присвячене спецо-
перації України з перехоплення 
літака з бойовиками ПВК «Ваг-
нер». За даними Bellingcat, пре-
зидент Володимир Зеленський 
та голова його офісу Андрій Єр-
мак намагалися відкласти опе-
рацію на тиждень, що негатив-
но вплинуло на її подальше про-
ведення.
 Через тиждень, 26 листопа-
да, президент Володимир Зе-
ленський під час пресконферен-
ції заявив, що, намагаючись ут-
риматись на посаді голови ГУР, 
Василь Бурба ініціював сумнів-
ні операції, зокрема щодо за-
тримання членів приватної 
військової компанії «Вагнер». 
У відповідь Бурба заявив, що 
позиватиметься до Зеленсько-
го через такі звинувачення.
 Скільки й чого ще має стати-
ся, щоб нарешті прийшло гло-
бальне усвідомлення того, що 
росіяни — дикуни, котрі вирі-
шили зруйнувати мирний роз-
виток Європи та знищити роз-
виненішу й успішнішу захід-
ну цивілізацію. Тому їхні мето-
ди мають відійти в історію, а не 
реанімовуватись на землі, яку 
вони сплюндрували. Виграти 
війну з росією та перетворити-
ся самим на росію — поза межа-
ми здорового глузду й абсолют-
но позбавлено сенсу. ■

МОРАЛЬ І ВЛАДА

Привид «вагнергейту» 
розправляється з патріотами
Хто призначає ворогів серед активістів?  

■

 Можна було б сприйняти звинувачення влади у переслідуванні патріотів як 
маніпуляцію, якби в нас не було наочних історій судової розправи з ними — як 
громадськими активістами, так і військовими. Нагадаємо, досі не закрито справи 
щодо захисника півдня України генерала Марченка, відкрито провадження проти 
захисника Києва Сергія Кривоноса тощо. Загалом, наразі на фронті за Україну 
воюють чимало тих, проти кого відкрили й не закрили кримінальні провадження.  
 Це, за версією Банкової, фейк? Але йому немає спину.

Тетяна ПАРХОМЧУК

Попри намагання влади стерилізувати професійний медійний простір, є частина журналістів, котрі 
задають необхідну тональність, аби суспільство не скочувалося до рівня брехливої раші, яка ненави-
дить істину. Саме «для» і «проти» таких журналістів пропонуються каральні законопроєкти та поп-
равки до закону про ЗМІ. Як-от депутатська пропозиція — від п’яти до семи років позбавлення волі за 
критику влади в соцмережах. Ми наразі не про чорний піар та пропаганду говоримо, а про об’єктивне 
висвітлення реальності, без котрого настає задуха і непроглядна темінь, що не дає розгледіти оригі-
нал картини всередині країни. 
Там, нагорі, напевне, невтямки, що ЗМІ — це засіб інформування громадян, а не інструмент замовчу-
вання у період війни! І чому ми маємо, скажімо, більше об’єктивних новин із фронтів дізнаватись від 
американських, німецьких, польських поінформованих ЗМІ, англійської розвідки, а не вітчизняної? 
Однак шила в мішку не сховаєш, бо інформаційний простір доволі прозорий і відкритий перед усім 
світом. Він десятиліття тому вийшов за рамки листівок воєнного періоду, написаних від руки на коліні 
й розкиданих із горищ багатоповерхівок або розклеєних на стінах та стовпах. Тому певну інформацію 
для роздумів можна отримати й від ворогів. Щоправда, її обов’язково потрібно ретельно перевіряти.

Ексрозвідник Роман Червінський у телеефірі: «Зеленський нас зрадив».❙
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Тетяна ПАРХОМЧУК

Колективний Захід розуміє, що 
перемога України в цій війні — 
питання часу. 
Америка, як і Євросоюз, не може 
допустити прямого східного кор-
дону цивілізованого світу з краї-
ною-тираном. Без «подушки без-
пеки» у вигляді України будь-яка 
ДТП на зустрічній смузі з росією 
може стати для світової демок-
ратії смертельною. 
Наразі США відіграє одну з клю-
чових ролей у підтримці України 
в її спротиві кривавій агресії за-
стряглої у середньовіччі мокші. 
Водночас головна роль і вели-
ка відповідальність провокують 
низку ворожих інтриг, скандалів 
і підступів, котрі є довкола ук-
раїнського питання в Америці. 
І всі ці майже детективні історії, 
можливо, були б захопливи-
ми, якби не стосувались крово-
пролитної битви України за своє 
життя. 

Перемога України
 Нещодавно в Конгресі США 
презентували резолюцію під на-
звою «Перемога України». У до-
кументі йдеться, що перемогою 
має вважатись повне повернен-
ня під контроль Києва всіх те-
риторій у межах міжнародно 
визнаних кордонів станом на 
1991 рік. 
 Однак ця підтримка вима-
гає й певних зусиль від Украї-
ни. Основні з них — позбутись 
кремлівського впливу, «кротів» 
у владі, корупційного тягаря 
пострадянських країн, засек-
речених договорняків, підки-
лимних ігор тощо. 
 Власне, тому й коливається 
взаємність у певних політично 
й стратегічно важливих питан-
нях.
 З іншого боку, є питання й 
до деяких публічних осіб амери-
канського істеблішменту, адже 
ми знаємо, що в кремлівських 
спецслужб ще достатньо довгі 
руки, важелі впливу і чималий 
кадебістський досвід маніпуля-
ції інформацією та переконан-
нями.

Образити республіканців — 
підіграти росіянам 
 Так, нещодавно спікеру Па-
лати представників Конгресу 
США, лідеру республіканської 
більшості Кевіну Маккарті, ре-
агуючи на провокативне запи-
тання російського пропаган-
дистського видання «РИА Но-
вости», довелось виправдовува-
тись, що він не виступає проти 
американської допомоги Ук-
раїні.
 А запитання починалось 
так: «Ми знаємо, що ви не під-
тримуєте нинішнє необмежене 
й неконтрольоване постачання 
озброєнь і допомоги Україні».
 Маккарті відповів: «Не впев-
нений, що я вас правильно по-
чув. Чи казав я, що не підтри-
мую допомогу Україні? Ні. Я го-
лосував за допомогу Україні. Я 
підтримую допомогу Україні. Я 
не підтримую те, що ваша краї-
на зробила з Україною. Я не під-

тримую ваше вбивство дітей. На 
мій погляд, ви мусите вивести 
свої війська. А ми й надалі під-
тримуватимемо Україну, тому 
що ми, як і решта світу, бачимо 
це так, як воно є».
 Однак, нагадаємо, Маккар-
ті раніше заявляв, що виступає 
проти надання США «безліміт-
них чеків» допомоги Україні. 
Президент України Володимир 
Зеленський у відповідь на це за-
просив його приїхати з візитом і 
подивитись на наслідки війни. 
 Маккарті відхилив запро-
шення Зеленського, заявивши, 
що йому не потрібно їхати до 
Києва і що він отримує інфор-
мацію іншими способами. Од-
ночасно американський полі-
тик розкритикував адміністра-
цію президента США Джо Бай-
дена за недостатньо швидку 
допомогу Україні.
 Такі непрості стосунки між 
чинною українською владою і 
республіканцями склались не 
сьогодні. 
 Нагадаємо, влітку минулого 
року американська конгресмен-
ка українського походження, 
республіканка Вікторія Спартц 
оприлюднила звинувачення на 

адресу української влади. Для 
нас це не стало сенсаційною но-
виною. Про кремлівських зрад-
ників у владі українські ЗМІ 
постійно говорили прямо й на-
тяками. 
 Вікторія Спартц вимагала 
перевірити так звані «російські 
зв’язки» керівника офісу пре-
зидента Андрія Єрмака. Вона 
зазначала, що його прізвище не 
раз виринало в контексті неви-
рішення українських проблем. 
 Також конгресменка нази-
вала ще одного ймовірного «ре-
ваншиста» — заступника гла-
ви ОП Олега Татарова, котрий 
узурпував вплив на судову та 
правоохоронну системи. 
 Провладні посіпаки відпові-
ли по-хамськи й цим плюнули 
в обличчя всім американським 
республіканцям. 
 Отже, вітчизняні владні ма-
фіозі успішно продемонструва-
ли, що руйнують усе те, що так 
довго на дипломатичному фрон-
ті створювалось до їхнього при-
ходу: двопартійну і двопалатну 
американську підтримку Ук-
раїни. 
 Зеленський, по суті, псує 
стосунки з обома партіями, бо, 
незважаючи на підтримку Ук-
раїни, демократ Байден навряд 
чи пробачив кримінальну спра-
ву щодо його сина Хайтера Бай-
дена, котра досі не закрита. 
 Вочевидь реакція на згадану 
«кримінальну» історію для Зе-
ленського буде згодом. 
 Вважається, що заява Вік-
торії Спартц — це гра обох пар-

тійних команд Америки, попри 
їхні партійні розбіжності. Адже 
на кону існування не лише дер-
жави Україна, а й усього цивілі-
зованого світу. Інформація про 
кремлівських «кротів» в ук-
раїнській владі почала надхо-
дити від американської розвід-
ки понад два роки тому. 
 І в цій ситуації команда Єр-
мака примудряється ще біль-
ше, ще брутальніше псувати 
стосунки ще й із республікан-
цями, даючи більше козирів у 
руки росіянам. 

Нажахані українською 
перемогою
 А серед тих, кого можна від-
крито називати ворогом Украї-
ни в американському політич-
ному просторі, експерт і полі-
тичний аналітик Андрій Піонт-
ковський у першу чергу називає 
ім’я Джейка Саллівана. 
 Він приєднує його до одно-
го з чотирьох політиків, хто як 
вогню боїться української Пе-
ремоги. До компанії, за Піонт-
ковським, потрапили мокшани 
—  євгеній пригожин, владімір 
путін та китайський товариш 
Сі. 

 І якщо совання цих трьох 
зрозуміле, то поведінка випус-
кника Єльської школи права, 
американського державного 
діяча Джейка Саллівана вигля-
дає більш хитромудрою. 
 «Він просто анатомічно не 
здатний вимовити слова: пе-
ремога України. Його речові 
м’язи сковує якийсь спазм, і 
на виході щоразу з’являється 
нестравне «Не-поразка Украї-
ни». Ось за неї, за патовий сце-
нарій, про котрий мріють сьо-
годні й путін, і пригожин, і Сі, 
другий рік поспіль бореться 
усередині адміністрації США з 
прихильниками перемоги Ук-
раїни радник президента США 
з національної безпеки», —  за-
значає Андрій Піонтковський. 
 Відомо, що Салліван пос-
лідовно намагався заблокува-
ти поставки Україні HIMARS, 
Patriot, GLSDB, Abrams. 
 Щоразу Салліван програвав 
своїм опонентам, і вся ця гріз-
на зброя зрештою з’являлась на 
полі бою в Україні. Але ціною 
затягування її передачі були ти-
сячі життів українських воїнів. 
Так може відбутись і на цей раз. 
Однак Україна переможе, з  
F-16 чи без F-16. Але різною 
буде ціна, котру ми ще плати-
тимемо за затягування цієї пе-
ремоги.

Пентагон залатає дірку?
 Ще один момент, вартий 
політично-детективного філь-
му, — злив в інтернет десятків 
надсекретних документів США, 

що стосуються війни в Україні. 
 І тепер те, як мінімізувати 
збитки від зливу розвідданих, є 
великим головним болем Пен-
тагону. 
 У документах, котрі стали 
відомими всьому світу, йдеться, 
що США скептичні щодо насту-
пу України. 
 У «документах з грифом 
«цілком таємно», датованих 
лютим, стверджується, що 
Київ планує повернути тери-
торії на сході України та просу-
нутися на півдні, щоб відріза-
ти російську армію від анексо-
ваного Криму. Однак, ідеться в 
матеріалах, укріплена російсь-
ка оборона, брак підготовки та 
боєприпасів, «імовірно, усклад-
нять прогрес і збільшать втрати 

під час наступу».
 Така от гірка для українців 
пігулка. 
 Варто зазначити, що ук-
раїнські високопосадовці в ко-
ментарях закордонним жур-
налістам не сперечалися з вис-
новками американської роз-
відки, але висловили думку, 
що на результати наступу біль-
ше вплинуть затримки в пос-
тачанні західної зброї. Також 
вони стверджують, що злив сек-
ретної інформації не завадить 
контрнаступу, оскільки про 
нього багато було відомо й рані-
ше, а точний план командуван-
ня може змінити і за тиждень до 
початку операції.
 Без сумніву, згаданий витік 
має слід спецслужб ерефії. 
 За даними американського 
видання The New York Times, 
опубліковані документи були 
вибірково змінені. Так, в одно-
му з них ідеться, що росія втра-
тила в Україні від 16 до 17,5 ти-
сячі солдатів, тоді як Україна 
— нібито 71,5 тисячі. Однак, за 
підрахунками міністерства обо-
рони США, росія зазнала знач-
но більших втрат — близько 200 
тисяч убитими та пораненими, 
а Україна —  понад 100 тисяч. 
Така зміна даних наштовхує  
на думку про цілеспрямова-
ну дезінформаційну кампанію 
кремля. Утім, як зазначив аме-
риканський телеканал CNN, 
офіційні особи США називають 
деякі з оприлюднених докумен-
тів автентичними. Американсь-
кі журналісти також стверджу-

вали з посиланням на українсь-
кі джерела, що через витік Ук-
раїні довелося змінити деякі 
військові плани.
 Далі ще веселіше. В ін-
тернеті з’явився новий масив 
«таємних документів США», 
в яких докладно описані ре-
зультати роботи американсь-
ких служб безпеки і військових 
відомств щодо України, Близь-
кого Сходу, Індо-Тихоокеансь-
кого регіону та Китаю, а також 
про протидію тероризму. 
 За даними неназваних 
офіційних осіб, на яких поси-
лається The New York Times, 
у новій партії опубліковано 
близько 100 документів. І це 
можна назвати жахом для роз-
відувального альянсу «П’ять 
очей» (FVEY), до якого входять 
Австралія, Канада, Нова Зелан-
дія, Великобританія та США.

НАТО віддаляється?
 Днями німецьке видання 
DPA повідомило ще одну не-
приємну для України новину: 
США та Німеччина поки не хо-
чуть конкретних зобов’язань 
щодо вступу України в НАТО. 
 Тобто надії України на пер-
спективу вступу до НАТО вже 
цього літа розсіюються. 
 Для Києва це неприємна 
ситуація, оскільки саме з цим 
вступом пов’язані гарантії без-
пеки України в майбутньому та 
ймовірність неповторення вій-
ни після перемоги. 
 Така відстрочка пояснюєть-
ся тим, що, поки продовжують-
ся бойові дії, говорити про євро-
атлантичну інтеграцію України 
зарано. 
 Отже, візит президента Ук-
раїни на липневий саміт НАТО 
у Вільнюс буде символічною 
подією, яка не принесе реаль-
них практичних результатів. 
 Водночас головні гравці в 
НАТО не кажуть відкрито, що 
Україна з людьми Медведчу-
ка, Сівковича, Портнова, Яну-
ковича на ключових владних 
позиціях; із консультаціями в 
Омані з патрушевим; Україна, 
яка будує демократію за зраз-
ком КНР, — наразі дивно виг-
лядала б у НАТО. 
 США дуже добре поінформо-
вані про наш внутрішній стан. 
Тож і зброя, і технології так 
надходять, як ми розслідуємо 
справи про внутрішніх зрадни-
ків та виправляємо власні по-
милки.
 Небезпека для України в 
тому, що, якщо путін вирішить, 
що він і є тим головним гальмом 
для вступу України до НАТО, то 
він буде нас кошмарити до без-
кінечності. ■

ПРАГМАТИЧНИЙ СОЮЗНИК 

Тактика Вашингтона: рух та 
стримування 
Американський політичний вестерн по-українськи

■

Америка, як і Євросоюз, не може допустити прямого східного кордону 
цивілізованого світу з країною-тираном. Без «подушки безпеки» у вигляді України 
будь-яка ДТП на зустрічній смузі з росією може стати для світової демократії 
смертельною.

Світло Свободи: горизонт Нью-Йорка в синьо-жовтому сяйві.❙
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ЩОБ ПАМ’ЯТАЛИ

Тендітна душа і сталевий характер
Рік тому в Маріуполі під час спроби наших військових прорвати кільце ворожого оточення загинула уродженка 
Котельви, що на Полтавщині, — бойовий медик Ольга Таран

■

 Ротація, яка стала для бойового 
медика останньою
 «Останній контракт про проходжен-
ня військової служби Оля підписала 
у грудні 2021 року й поїхала на черго-
ву ротацію до селища Сартана Донець-
кої області, що десь за 10 кілометрів від 
Маріуполя, — продовжує розповідь моя 
співрозмовниця. — За чотири дні до пов-
номасштабної російської навали в неї 
розпочиналася відпустка. Напередод-
ні вона відправила всі свої речі до Ми-
колаєва. Але невдовзі повідомила нас 
по телефону, що не йде у відпустку, — 
пояснила: змінилися, мовляв, обстави-
ни. Там уже на той час відбувалося заго-
стрення бойових дій. 22 лютого вона на-
писала мені, що за всі роки своєї служби 
не пригадує подібної ротації. Уже ста-
ном на той день серед наших бійців було 
дуже багато поранених». 
 А зазвичай, стверджує Анна Міняй-
ло, її сестра, оберігаючи спокій рідних, 
близьких людей, не посвячувала їх у всі 
тяготи військової служби. І коли ті допи-
тувалися, як там, на фронті, щоразу від-
повідала небагатослівно: «Як на курор-
ті», «Усе спокійно» або «Менше знати-
мете — краще спатимете». Вона мало ба-
чилася з донькою. Та коли поверталася 
із зони бойових дій, у Влади було суціль-
не свято: вони разом щось пекли, ліпили, 
каталися на велосипедах, вибиралися на 
пікніки чи до зоопарку. Перебуваючи ж 
на сході України, Ольга замовляла й над-
силала донечці багато подарунків.
 «Ми взагалі не знали, у яких «гаря-
чих» точках вона перебувала, які наго-
роди за бездоганне виконання службо-
вих обов’язків та відданість військовій 
справі отримала. І навіть про медаль «За 
врятоване життя», яку їй вручив особис-
то президент України, дізналися, коли 
Оля постфактум вислала нам світлину 
з церемонії нагородження. Згодом під 
час однієї з розмов вона таки розпові-
ла, що врятувала життя одному офіце-
ру. Та навіть при цьому акцентувала на 
смішних моментах тієї страшної історії. 
Як виявилося, той офіцер внаслідок во-
рожих дій втратив майже до паху ногу, 
таке жахливе поранення супроводжува-
лося значною крововтратою. Відтак ра-
хунок ішов на хвилини або й секунди. 
Оля зізналася, що, надаючи бійцю пер-
шу допомогу, не бачила нічого довкола й 
не чула. 
 А потім вони разом із водієм розбом-
бленими дорогами всього за вісім хви-
лин доправили пораненого до найближ-
чого шпиталю. Передавши його в руки 
лікарів, сестра чекала, доки закінчить-
ся операція. І хірург, який вийшов після 
її завершення з операційної, дав оцінку 
Олиним діям: «Молодець, дівчино! По-
ранений має завдячувати тобі життям». 
Потім у відділенні реанімації біля ліж-
ка військового вона провела ніч. А сміш-
ним було те, що коли той отямився, то 
найперше запитав, чи зможе він іще 
мати дітей. До речі, після того, як офі-

цер пройшов реабілітацію, у нього таки 
народилася дитина. І то був єдиний ви-
падок зі складної й небезпечної Олиної 
служби, про який вона повідала, — зіт-
хає Анна. — Хоча ні, одного разу (здаєть-
ся, ще 2017 року) Оля вислала мені фото-
знімок хлопця й написала, що того дня 
дуже плакала, бо загинув медик, який 
служив разом із нею і з яким вона сво-
го часу навчалася. Так, ми прекрасно ро-
зуміли, що вона на війні. Та на всі наші 
спроби вмовити її не підписувати черго-
вого контракту із ЗСУ в неї була одна від-
повідь: «А якщо всі отак покинуть служ-
бу...»
 24 лютого близько 8-ї години ранку 
Ольга Таран продиктувала сестрі по те-
лефону адресу родини побратима, яка 
готова була прийняти її із сім’єю в разі, 
якщо фронт наблизиться до нашого міс-
та. Вона була дуже стривожена. А за-
галом від 24 лютого до дня загибелі, за 
словами Анни Міняйло, телефонувала 
лише чотири рази. Щоправда, ще були 
SMS-повідомлення, які містили всього 
два слова: «Усе нормально». Востаннє 
перед загибеллю — 10 квітня о 17.30 — 
поговорила телефоном із батьком. Заги-
нула бойовий медик 11 квітня, назавж-
ди лишившись 34-річною. 

Понад усе рідним хотілося вірити, 
що Ольга жива
 «Тепер уже знаємо, що Оля разом із 
побратимами-морпіхами перебувала в 
укритті машинобудівного підприємства 
«Азовмаш», що в Маріуполі. Коли вона 
зателефонувала 3 березня, у неї був на-
віть дещо піднесений настрій, — вору-
шить Анна ще один щемливий спомин. 
— Оля повідомила, що їм нарешті під-
кинули «цукерки» (тобто боєприпаси). 
Коли ж уже не було чим захищатися, до 
того ж давав про себе знати брак провізії, 
військові вирішили йти на прорив кіль-

ця ворожого оточення. Нещодавно в Ко-
тельві ми справили поминки по Олі, на 
які приїжджали її побратими — живі 
свідки тих подій. Вони й поділилися бо-
лючими спогадами». 
 З їхніх слів, Ольга Таран проривала-
ся з ворожого оточення разом із танко-
вим батальйоном уночі з 10-го на 11 квіт-
ня. Коли з решток техніки формувала-
ся ця колона, для медика відвели місце 
у бронемашині, куди помістили поране-
них бійців. Та вона категорично відмо-
вилася, зазначивши, що на її місце мож-
на посадити ще одного пораненого. Сама 
ж сіла до вкритого тентом кузова авто-
мобіля разом з бійцями. Оскільки танко-
вий батальйон ішов першим, відповідно, 
він прийняв на себе потужний удар про-
тивника.
 «Як говорять Олині побратими, 
росіяни накривали їх вогнем з усього, із 
чого тільки можна. Усе вибухало й па-
лало — такого й у фільмах жахів не по-
бачиш. Оля дістала поранення в живіт, 
проте лишилася в строю. Їй сказали, що 
поранено комбата, і вона кинулася йому 
на допомогу. Але тієї ж миті зі стану во-
рога прилетіла міна, і сестру посікло ос-
колками. На жаль, безпосередніх свід-
ків її загибелі ми досі так і не зустріли», 
— констатує Анна. 
 Частині морських піхотинців тоді 
вдалося з’єднатися з полком «Азов», а 
багато хто з них потрапив у російський 
полон. Тим часом Ольгу Таран поховали 
у братській могилі.
 «Дехто з військових розказує: коли 
після інтенсивних ворожих обстрілів 
Маріуполя не було куди дівати тіла за-
гиблих, вони вирили біля одного з бун-
керів металургійного комбінату імені Іл-
ліча дві траншеї, де й хоронили їх. Як 
потрапило до цієї братської могили тіло 
Олі, ми напевно не знаємо. За свідчення-
ми одних, це зробили наші бійці, за свід-
ченнями інших — росіяни. Дівчата, які 
служили разом з Олею й нині поверну-
лися з російського полону, зазначають, 
що, коли вони перебували в сумнозвіс-
ній колонії в Оленівці, росіяни залучали 
наших полонених хлопців до збирання 
останків загиблих під дулами автоматів. 
Згодом у межах обміну москалі переда-
ли українській стороні понад 350 тіл, 
які були у згаданій братській могилі. 

Так тіло сестри опинилося в київському 
морзі», — пояснює Анна Міняйло.
 А до цього був період надії, який три-
вав цілі три місяці. Про те, що бойовий 
медик Ольга Таран загинула, її рідних 
сповістили вже 12 квітня. Ті пережили 
справжній шок. Та оскільки надія, як 
кажуть, помирає останньою, убита го-
рем родина вчепилася за рятівну соло-
минку, вирішивши: раз немає безпосе-
редніх свідків і прямих доказів загибелі 
Ольги, отже, вона жива.
 «Ми почали активно відстежувати ін-
формацію, написали заяву до поліції про 
розшук Олі. Це страшно навіть усвідоми-
ти: і я, і мама ходили до церкви й молили-
ся за те, аби виявилося, що моя сестра в 
полоні або тяжко поранена, чи втратила 
пам’ять. І в цей час — уже після страшної 
звістки про загибель Олі — траплялися 
моменти, коли ми були просто впевнені, 
що вона жива, — Анна помітно хвилюєть-
ся, несамохіть знову переживаючи їх. — 
Зокрема 15 квітня о 2-й годині ночі в ме-
сенджерах з’явилося відображення, що 
сестра була в мережі. Олин чоловік Єв-
ген почав телефонувати на її номер, але 
зв’язку вже не було.
  Працівники поліції, котрі відстежу-
вали дзвінки з Олиного мобільного те-
лефона, поінформували нас, що вони 
з’являлися в радіусі дії вишки стільни-
кового зв’язку, яка розташована в сели-
щі Мангуш, за 18 кілометрів на захід від 
Маріуполя. А, як нам стало відомо, у тому 
селищі росіяни організували польовий 
шпиталь для своїх поранених вояків і, за 
деякими свідченнями, змушували наших 
медиків надавати тим допомогу. Отак ми 
чіплялися за кожну ниточку надії». 

Танковий батальйон став Ольжиною 
другою сім’єю
 «А ще весь час писали Олі повідом-
лення — навіть тоді, коли вже чекали 
документи на поховання. У травні у від-
повідь отримали повідомлення, що її 
акаунти у Viber та WhatsApp видалено. 
Ми вирішили, що це вона подає малень-
кі знаки, — ділиться Анна Міняйло. — 
Іще нам намагався допомогти батько од-
ного Олиного побратима (він уже знав, 
що син перебуває в російському полоні, 
бо кацапи виставили в Telegram-ка-
налі його фотознімок). Цей немолодий 

 Медаль «За врятоване життя» Ользі Таран вручив президент України.
Фото надані Анною МІНЯЙЛО.
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Ганна ЯРОШЕНКО

«У нас із Олею різниця у віці — 5,5 року. Ми з нею різні за характером: я, мабуть, 
навіть уколу не змогла б зробити, а вона здобула фах медика — закінчила Лубенсь-
ке медучилище, — розповідає про загиблу старшу сестру 30-річна Анна Міняйло, 
котра проживає в Полтаві. — Так сталося, що Оля осіла в Миколаєві: тут зустріла 
доброго чоловіка Євгена, народила доньку Владиславу й одразу ж після закінчення 
декретної відпустки — у грудні 2015 року — підписала контракт про проходження 
військової служби в ЗСУ. На той час російсько-українська війна тривала вже понад 
рік, її чоловік захищав Україну, і сестра вирішила, що більше користі принесе, також 
влившись до лав Збройних сил. Зокрема вона дуже хотіла потрапити до 36-ї окре-
мої бригади морської піхоти і, коли таки добилася свого, дуже пишалася тим, що 
належить до «морських котиків» ЗСУ. Пройшовши курс тактичної медицини, Оля 
поїхала на свою першу ротацію в зону бойових дій на Донеччину як медик танкового 
батальйону. Пильнувати за донькою Владою охоче погодилася мати чоловіка».
Загалом військовій службі старший сержант Ольга Таран віддала майже сім років. 
За словами Анни Міняйло, сестра мала довгі ротації (тривалістю 6—9 місяців) на 
сході України, оскільки там увесь час бракувало медиків. Причому в окремі з цих 
ротацій вона була медиком одразу кількох підрозділів.

Бойовий медик Ольга Таран віддала 
військовій службі майже сім років.

❙
❙
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чоловік за радянських часів 
навчався у військовому учи-
лищі в росії, тож через знайо-
мих навів довідки про Олю. І 
отримав обнадійливу, проте 
не надто зрозумілу відповідь: 
«Дівчину знайшли, сидить 
під Д.». Наступного ж дня оту 
букву розшифрували: «Д. — 
Донецьк, Оленівка».
 Потім потихеньку почали 
повертатися з російського по-
лону морпіхи з 36-ї бригади. 
Усі вони говорили, що Ольга 
Таран загинула. Однак версії 
її загибелі різнилися. Відтак 
рідня продовжувала пошуки. 
 «Коли ми написали заяву 
до поліції про розшук Олі, у 
мами відібрали зразки для 
ДНК-аналізу. І от 13 липня 
працівник Об’єднаного цент-
ру цивільно-військового спів-
робітництва повідомив нас, що 
в київському морзі перебуває  
повернуте росіянами в межах 
обміну жіноче тіло, яке нале-
жить Олі, оскільки експертиза 
виявила збіг ДНК із мамою, — 
на очі Анни навертаються сль-
ози. — Ми тоді збиралися їхати 
на опізнання — у душі жеврі-
ла надія, що, побачивши все на 
власні очі, остаточно перекона-
юся: це не Оля. Проте мені ска-
зали, що впізнати тіло просто 
неможливо. Уже значно пізні-
ше мені таки вдалося побачи-
ти його на фотографіях, зроб-
лених під час обміну тілами за-
гиблих. Упізнати лице справді 
було неможливо, але статура 
була все ж Олина». 
 Поховали Ольгу Таран у 
Котельві, де вона народила-
ся й виросла і де й понині жи-
вуть її батьки, котрі забрали 
до себе 10-річну онучку Вла-
ду, яка тепер ростиме без ма-
тері. Анна Міняйло зізнаєть-
ся: «Зараз, коли минув рік від 
загибелі сестри, таке відчуття, 
начебто вона от-от зателефо-
нує. Були миті, коли я розмір-
ковувала: я ж добре знаю свою 
сестру, її твердий характер — 
вона могла вирішити будь-яке 
питання, «вирулити» з будь-
якої проблемної ситуації. Ну, 
не могло з нею щось трапити-
ся. Отак себе на якийсь час 
заспокоювала. А зараз мені 
дуже шкода Олю, наших бать-
ків, котрі одразу постаріли 
років на 20, Владу, якій увесь 
час бракуватиме матері, Оли-
ного чоловіка Євгена, котрий 
протягом останнього року не 
живе вдома — говорить, що 

не може заходити до кварти-
ри, де вони були щасливим сі-
мейством, поки на нашу зем-
лю не вдерлася орда. 
 А ще мені шкода тих хлоп-
ців і дівчат — зокрема морських 
піхотинців, котрі досі перебу-
вають у російському полоні, з 
яких знущаються і фізично, і 
морально. Протягом цього року 
після загибелі сестри мені пос-
тійно надходять повідомлення 
від її по братимів — і всі вони 
характеризують Олю однаково. 
Вона була сильною жінкою, во-
льовою, прямолінійною, іноді 
навіть різкуватою — відстоюю-
чи справедливість, могла дати 
відсіч будь-кому, незважаючи 
на звання. Водночас мала тен-
дітну душу — могла відійти й 
поплакати так, щоб ніхто не ба-
чив. 
 Танковий батальйон, де 
вона починала свою службу 
і куди врешті повернулася, 
став Олиною другою сім’єю. 
Її подруга розповіла, що в пе-
рервах між евакуацією пора-
нених Оля замість відпочити 
готувала бійцям їсти. Мені ж 
вона писала: «У нас є такі-то 
продукти — яку страву для 
хлопців можна з них приго-
тувати?» Або просила простий 
рецепт салату. Одного разу 
вислала фото, на якому зобра-
жено відро олів’є. Звісно, усе 
це було до повномасштабної 
війни. Олині побратими згаду-
ють, що ближче до квітня ми-
нулого року в них уже було су-
тужно з продуктами. При цьо-
му вони не знали, скільки ще 
протягнуть у тому охоплено-
му полум’ям війни Маріуполі, 
тому намагалися економити 
— останніми тижнями харчу-
валися тільки раз на день.  
 Один з медиків, який нині 
проходить реабілітацію, роз-
повів, що Оля завжди стояла 
на роздачі і свою порцію, бу-
вало, віддавала бійцям, запев-
няючи, що вона не голодна. Я, 
мабуть, навряд чи витримала 
б на її місці. Ні, точно не вит-
римала б. Знаєте, мене завж-
ди дивувало, наскільки швид-
ко вона адаптувалася до надз-
вичайно стресових умов служ-
би. Ця служба стала для неї 
не роботою, а стилем життя. 
В Олі був позивний «Зима». 
Тож інколи спадає на думку, 
що сестра, як і зима, попроща-
лася з нами навесні, назавжди 
лишившись у тому буремному 
квітні 2022-го». ■

Коли Ольга поверталася з фронту додому, для малої Влади 
то було суцільним святом.
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Анна ФРАНК

 ■ Коли почалася війна на 
Донбасі, тобі було лише чотири 
роки. Чи пам’ятаєш ти щось із 
того часу?
 — Так, дещо пам’ятаю. У чо-
тири роки я була не настільки 
дорслою, щоб розуміти весь мас-
штаб війни, але й не настільки 
маленькою, щоб не запам’ятати 
її вплив на життя нашої родини. 
Чітко пам’ятаю момент, як я з 
сестрою та батьками були ввечері 
вдома, аж раптом пролунав виб-
ух. Мама почала вимикати світ-
ло, а батько вийшов на балкон. 
Пам’ятаю, як пішла за татом, з 
балкона було видно місто, а над 
ним — іскри, наче хтось пра-
цює величезною «болгаркою». 
Не знаю, що це насправді було. 
Пам’ятаю, як ми кілька разів хо-
валися в підвалі нашої багатопо-
верхівки або у коридорі.
 Деякі спогади схожі, радше, 
на флешбеки, які проявляються 
зараз. Не можу не згадати рідну 
домівку, коли сиджу в укритті. 
Перші перебування у сховищах 
супроводжувалися панічними 
атаками.
 ■ Як ти перенесла вимушений 
переїзд?
 — Чотири роки — це не той 
вік, коли дитина замислюєть-
ся над тим, куди й навіщо її ве-
зуть. Мені було здебільшого ці-
каво. Пам’ятаю, як під час про-
їзду через блокпости запитувала 
в мами: «Це хороший воєнний чи 
поганий?». Я розуміла, що ми пе-
реїжджаємо, але не усвідомлю-
вала кардинальності цих змін і 
горя. Наприклад, якби довелося 
переїжджати зараз, я б набагато 
більше панікувала.
 ■ На підконтрольній Україні 
території ти ходила до дитячого 
садочка, зараз ходиш до школи. 
Чи стикалася ти з булінгом через 
своє походження?
 — Так, стикалася і продов-
жую стикатися з булінгом че-
рез те, що я з Донбасу. Раніше це 
були прямі цькування, здебіль-
шого через російську мову. Го-
ворили: «Чому ти спілкуєшся 
російською, якщо живеш в Ук-
раїні? Ти що, росіянка?». Мені, 
до речі, дуже часто говорили, що 
я з росії, хоча я доводила, що моє 
місто окуповане рф, а не є її те-
риторією. Один хлопчик у почат-
ковій школі сказав: «Ти росіян-
ка, ви на нас напали і вбиваєте». 
Раніше було так, а зараз це ток-
сичні та недоречні жарти. Нап-
риклад, я відповідала на уроці 
та сказала слово «сестра» з наго-
лосом на букву «е». Моїй одно-
класниці це здалося дуже сміш-
ним, і вона сказала вчительці, з 
якою я розмовляла: «Ось бачи-
те, оце з Донбасу. На Донбасі, 
видно, говорять с?стра, а не сес-
тра?». Дехто сміявся з моєї вимо-
ви, хоча я розмовляла винятко-

во українською. Тоді як мої од-
нокласники тут, на Полтавщині, 
звикли спілкуватися суржиком. 
А мене критикували. Якийсь па-
радокс.
 Учителі, звісно, не цькували, 
адже на уроках я розмовляла ук-
раїнською. Але й не захищали.
 ■ Як ти думаєш, чому діти 
вдаються до булінгу?
 — Вони це робили, тому що я 
не була схожа на них. У класі всі 
майже однакові, а я й зараз відріз-
няюся і зовнішністю, і походжен-
ням. Іноді дітей об’єднує спільна 
неприязнь до когось іншого.
 ■ Що ти відчувала, коли сти-
калася з таким ставленням?
 — Коли я стикнулася з булін-
гом уперше, мене це дуже драту-
вало. Коли хтось докоряв мені 
російською, я думала: «Ми живе-
мо у вільній країні, це в рф за ук-
раїнську мову можуть посадити, 
а тут я можу говорити будь-якою 
мовою». Але такі думки, напев-
но, теж є частиною русифікації.
 Раніше я думала, що, можли-
во, якось відрізняюся від інших, 
і це погано. А зараз усвідомила, 
що я дійсно чимось не схожа на 
інших. І я б не хотіла бути такою, 
як вони.
 ■ Як діяли твої батьки та шко-
ла, коли дізналися про булінг?
 — Мама неодноразово го-
ворила з батьками тих, хто 
мене ображав. Також говори-
ла з моєю класною керівницею. 
Іноді вчителька проводила бесі-
ди з дітьми, а от адміністрація не 
реагувала ніяк.
 ■ Як ти вважаєш, українські 
школи достатньо роблять для ді-
тей-переселенців?
 — Я не можу говорити про всі 
українські школи, але моя точно 
робить недостатньо. Чи приїхав 
ти з іншого міста, в яке прийш-
ла війна, чи просто прийшов до 
школи в рідному місті — став-
лення однакове. А якщо ти ще й 
не отримуєш підтримки від бать-
ків та друзів, а однокласники об-
ражають, то почуваєшся вигнан-
цем, поки сам усе не переусвідо-
миш. Тобто дітям не пояснюють: 
«Ваша нова однокласниця — пе-
реселенка, і відрізняється вона 
тільки тим, що, власне, пересе-
ленка. Ставтеся до неї так само, 
як до інших однокласників». 
Коли я прийшла до школи, там 
уже навчалася моя сестра, тобто 
вчителі знали історію нашої ро-
дини. І на початку навчання не 
одна вчителька наголошувала на 
тому, що я з Донбасу, але ніяк не 
пояснювала це іншим дітям.
 ■ Серед твоїх друзів чи одно-
класників є діти, які стали пере-
селенцями після повномасштаб-
ного вторгнення?
 — Так, у мене є друг із Бахму-
та. Він переїхав нещодавно.
 ■ Ти якось допомогаєш йому 
адаптуватися, з огляду на свій 
досвід?

 — Я роблю все, що в моїх си-
лах. Я показала йому місто, роз-
повіла, куди можна сходити, 
якщо хочеш погуляти. Насправ-
ді це людина, яка мене дуже ро-
зуміє, тому що ми пережили 
схожі події. Думаю, що в кожно-
го, хто таке пережив, є травма. 
Коли ми з цим хлопцем познайо-
милися, він розповідав, через що 
пройшов. Він сам вирішив поді-
литися, в нього не розпитува-
ли, бо вважали, що це некорек-
тно. Але говорив він про ті жахи 
з посмішкою, й у ньому я бачила 
себе. Тому що, коли мене питали 
про мій досвід війни та переїзду, 
я теж про все розповідала посмі-
хаючись. І це є ознакою психо-
логічної травми, адже посмішка 
в таких ситуаціях — це захисна 
реакція.
 ■ Твої друзі та однокласники 
не знали про жахи війни до 24 
лютого. Чи відрізнялися вони 
від тебе світоглядно? Були більш 
наївні?
 — Звісно. Вони в досі зали-
шаються дещо наївними. Якщо 
порівняти мої та їхні вражен-
ня від війни, вони будуть дуже 
відрізнятися. Вони бачили вій-
ну по телевізору та в інтернеті, а 
я її побачила, коли вона прийш-
ла на наше подвір’я.
 Зараз є дуже популярним 
жарт: хто вісім років бомбив Дон-
бас? Для мене це не завжди сміш-
но, особливо коли підколки та-
кого штибу адресовані мені. Од-
нокласники не думають про те, 
що непокоїть мене. Коли я чую 
про маленькі перемоги на фрон-
ті, я в першу чергу думаю про те, 
скільки воїнів за це віддали жит-
тя. А вони просто радіють, шлють 
якісь чергові меми та жарти. Я не 
можу сказати, що це погана реак-
ція, але цим ми й відрізняємося.
 ■ Як твої однолітки сприйма-
ють повномасштабне вторгнен-
ня? У якому контексті ви обгово-
рюєте війну?
 — Теми зазвичай несерйозні. 
Це переважно жарти про пляж-
ний сезон, який ми проведемо в 
Криму, і подібне. Хоча, напри-
клад, були неодноразові ракетні 
удари по Кременчуку, він зовс-
ім поряд з нами, але ніхто це не 
обговорював. У моєї одноклас-
ниці бабуся живе на Сумщині, 
їх дуже часто обстрілюють, але 
дівчина так легко й просто про це 
розповідає. Для мене такі події 
страшні, тривожні. Наше місто 
не було в окупації, нас, на щастя, 
не обстрілювали. Тому, напевно, 
діти такі легковажні.

Продовження на стор. 8

Пам’ятаю, як маленька першокласниця Юля прийшла до моєї школи. Я 
тоді була випускницею і, здавалося б, що може нас об’єднувати? Від-
повідь проста — війна. Ми обидві були дітьми-переселенцями. І щось 
таке було в її очах, що було мені зрозуміло, попри різницю у віці.
Зараз Юлі 12, вона навчається у 6-му класі. І війна знову вдерлася в її 
життя. Зі згоди Юліної мами ми поспілкувалися про виклики, які дітям 
кинула російсько-українська війна.

ДІТИ ВІЙНИ

Булінг, стрес та 
громадянська позиція
Як непросто живеться на нових місцях юним 
переселенцям зі сходу та півдня України

■
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Продовження. 
Початок на стор. 7

 ■ Чи є в твоєму оточенні діти захисни-
ків України? Як до них ставляться одно-
літки?
 — Навіть знаю тих, у кого батьки за-
гинули. Ці діти ніколи не жартують про 
війну, про «вісім років бомбили Донбас». 
Вони більш серйозні, вдумливі. Це тому, 
що ці діти, хай не на власні очі, але очи-
ма найрідніших людей побачили війну. І 
вони точно знають, коли можна жартува-
ти, а коли краще помовчати.
 Ставлення до дітей захисників дуже 
індивідуальне. Я до таких дітей ставлюся 
з повагою, мені їх шкода. Але є в класі ті, 
хто дозволяє собі принижувати цих дітей. 
Наприклад, у школі може статися сварка, 
і одна зі сторін конфлікту — дитина вій-
ськового. Тоді інша дитина використовує 
аргументи на кшталт «ти такий невдаха, 
що в тебе навіть батько помер» або «в тебе 
мати померла, тому ти такий дурень».
 ■ Як таке може відбуватися в суспільс-
тві, де військовий — герой за замовчуван-
ням?
 — Це відбувається через те, що в конк-
ретної дитини немає поваги до воїнів, не-
має уявлення про ті жахи, з якими сти-
каються військові. По школі розвішані 
плакати про небезпеку мін та невідомих 
предметів, алгоритм дій під час повітря-
ної тривоги. Але це більш практичні речі. 
Нам розповідають про війну переважно 
під час класної години або з нагоди яки-
хось свят, визначних дат.
 І я вважаю, що це неправильно, адже 
про війну потрібно говорити завжди, не 
тільки у визначені дні. Це не має бути єди-
ною темою для розмов, але війна відбу-
вається не лише у конкретні дати — вона 
триває постійно.
 Щодня о 9-й ранку ми маємо хвили-
ну мовчання для вшанування пам’яті за-
гиблих захисників. Але її проводять не 
всі вчителі. А дотримуються цього прави-
ла, до речі, не вчителі математики чи фіз-
культури, а ті, хто викладає українську 
мову, літературу та історію.
 Я не можу сказати, що в школі ми 
маємо потужне патріотичне виховання. 
Мені б хотілося заходів нового формату, 
більш креативних. Не хочу, щоб учителі 
нав’язували школярам свої думки, нап-
риклад, про «хороших русскіх». Звісно, з 
нами не ведуть таку пропагандистську ро-
боту, як із російськими школярами, яких 
обвішують георгіївськими стрічками і 
викладають літерою z. Ми, наприклад, 
маємо поруч із собою багато української 
атрибутики, це наштовхує на патріотич-
ний лад. Але не мотивує тебе бути патріо-
том.
 ■ Яким було твоє 24 лютого 2022 
року?
 — Моя мама йде на роботу о 7-й ран-
ку. Того дня я прокинулася, на годиннику 
була 9-та, але мама була вдома. Я поміти-
ла її пригнічений стан. Моїм першим за-
питанням було: «Чому ти не на роботі?». 
Тоді мама відповіла, що почалася війна. Я 
почала розпитувати її, але відповіді були 
дуже короткі, адже інформації на той час 
майже не було. Вона сказала, щоб я зби-
рала теплі речі для того, щоб іти в укрит-
тя. Я згадала, як ми ховалися в підвалі 
2014 року, і це змусило мене розплакати-
ся. Мені здалося, що я майже змирилася 
з тим, що дійсно можу померти.
 ■ Що в тобі змінило повномасштабне 
вторгнення?
 — Воно показало мені, наскільки наша 
країна піддалася русифікації. Воно зміни-
ло моє ставлення до росіян. Коли, напри-
клад, я дізналася, що Навального посади-
ли до в’язниці, мені хотілося підтрима-
ти росіян, мені було шкода, що в них таке 
відбувається. А зараз я не спілкуюся ані 
з росіянами, ані з українцями, які мають 
проросійські погляди. І, звичайно, зміни-
лося ставлення до нашої країни. Я стала 
більш щирою у своїх патріотичних почут-
тях. Раніше, коли я писала шкільні твори 
на патріотичну тематику, використовува-
ла банальні фрази, які сподобаються вчи-

тельці. Але тепер я не брешу, бо дійсно від-
чуваю любов до своєї країни і хочу про це 
говорити.
 ■ Чи відчуваєш ти, що зараз формуєть-
ся твоя громадянська позиція?
 — Так, звісно. Відтепер я маю достат-
ньо інформації, яку отримала після 24 
лютого. На жаль, це сталося тільки після 
вторгнення, але краще пізно, ніж ніко-
ли. Зараз я маю чітке уявлення про нашу 
владу, наше минуле. Я активно вивчаю іс-
торію. Я не згодна з рішенням про те, що 
історія України тепер є необов’язковим 
предметом для ЗНО. Мені б хотілося, щоб 
такі теми, як, наприклад, Друга світо-
ва війна, біографії Чорновола, Бандери, 
Коновальця та ін., ми вивчали не в 11-му 
класі, а починали вже зараз. Тому я роз-
питую вчителів української літератури та 
історії про те, що мене цікавить. Мені по-
щастило, адже вони залюбки відповіда-
ють.
 ■ Ти читаєш новини?
 — Доводиться.
 ■ Що є твоїми джерелами інформа-
ції?
 — Для мене це телеграм-канали і 
блоги. Наприклад, читаю «Укрінформ» 
та офіційний акаунт Міноборони. На 
YouTube дивлюся блог Стерненка.
 ■ Тобі хтось допоміг обрати ЗМІ для 
читання чи ти сама обираєш, де спожи-
вати інформацію?
 — Від початку війни я була підписана 
на велику кількість каналів, читала там 
новини. Але мама допомогла відсіяти ті, 
які розповсюджували недостовірну інфор-
мацію, і порадила перевірені джерела.
 ■ На які інформаційні повідомлення 
ти реагуєш найбільш гостро та емоцій-
но?
 — На новини про загиблих цивільних 
чи військових. Особливо якщо це війсь-
кові з мого міста. І один пост я пам’ятаю 
досі, від нього я плакала. Це репортаж 
про військових, які проходять реабіліта-
цію у Київській психіатричній лікарні. 
Там були і фото, і текст. Історію одного з 
військових, який не говорить уже місяць, 
розповів лікар. Їх було четверо, вони зби-
ли безпілотник рф, але його уламки пош-
матували побратимів цього чоловіка, він 
один залишився живим. З того часу він не 
говорить. Я відчуваю великий біль через 
такі історії, ніби це про когось із моїх ро-
дичів. Хоча я так і вважаю, тому що вій-
на навчила нас єднатися. І тепер, коли ми 
бачимо повідомлення про загиблих, ми 
сприймаємо це так, ніби це сталося з ки-
мось із нашої родини.
 ■ Чого ти зараз найбільше боїшся?
 — Найбільше боюся втратити своїх 
близьких через війну. Тобто не в тому 
сенсі, що втратити спілкування або пере-
бувати на відстані одне від одного, а втра-
тити у сенсі фізичному.
 ■ Я думаю, ти не самотня у своїх стра-
хах. На твою думку, чи достатньо робить 
школа для дітей, які вже понад рік пере-
бувають у постійному стресі?

 — На це майже не звертають уваги. 
Я запитала у класної керівниці, чи мож-
на поспілкуватися зі шкільним психо-
логом, і вона відповіла, що сама я цього 
не можу зробити, тільки з батьками. Це 
якось дивно. А що як дитина не хоче, щоб 
батьки знали про її розмову з психологом? 
І, тим паче, це безплатно, то чому дитина 
не може сама цього зробити? І після цьо-
го вчителька не зв’язалася з моєю мамою, 
щоб якось обговорити це питання.
 ■ Як ти рятуєшся від стресу? Що і хто 
тобі допомагає?
 — Я займаюся музикою, граю на 
скрипці. Коли ми виступаємо, то обирає-
мо мелодію самостійно, і я надаю пере-
вагу композиціям українських виконав-
ців. Мене обурює, що ми навчаємося за 
срсрівськими підручниками, — там пов-
но російських пісень. Але творчість інших 
музикантів мене також рятує. Я слухаю 
все: від народних пісень до металу. Напри-
клад, подобаються Скрябін, Жадан і Соба-
ки, Go_A, Rammstein, Metallica.
 Допомагає і те, що я малюю. Можу 
зобразити свій внутрішній стан, перенес-
ти його на папір. Я не навчалася малюван-
ня, жага до нього прийшла сама і змусила 
мене займатися самоосвітою в цій галузі.
Малюнки, які надала Юля.
 Звичайно, люди теж допомагають бо-

ротися зі стресом. Наприклад, мені допо-
магає сестра, у певних ситуаціях вона для 
мене авторитет. Якщо я не знаю, як вчи-
нити у певній ситуації, то думаю про те, як 
би вчинила вона. І моя мама — це моя пос-
тійна підтримка та допомога.
 ■ Війна продемонструвала українсько-
му суспільству національних героїв. Ким 
із сучасних українців ти захоплюєшся?
 — Я пишаюся нашими воїнами та во-
лонтерами. А якщо називати конкрет-
них людей, то це Володимир Зеленський. 
Я знаю, що в українців були (і є) до ньо-
го претензії, але зараз він поводиться гід-
но. Також я поділяю погляди Сергія Стер-
ненка. Я слідкую за його блогом, мені це 
близько та цікаво. Пишаюся Сергієм Жа-
даном. Не тільки, як виконавцем, а й як 
письменником, волонтером.
 ■ Що найперше зробиш одразу після 
перемоги?
 — Я буду дуже довго плакати. Можли-
во, спочатку зрадію, але потім неодмінно 
заплачу. Я не розумію людей, які на це пи-
тання відповідають: «Нап’юся». Це буде 
страшний день, попри тріумф. Зараз вій-
ськові віддають свої життя не для того, 
щоб ми пішли випивати, а для того, щоб 
дбали про їхню пам’ять, робили все, аби 
цього не повторилося. І ми повинні бути 
їм вдячні. ■

Разом — до перемоги!
Поспішіть передплатити «Україну молоду» на червень

Передплатна вартiсть 

«України молодої» 

на 2023 рiк:

на місяць — 52 грн. 86 коп.,

на два місяці — 105 грн. 72 коп.,

на чотири місяці — 211грн.44 коп.,

до кінця року — 370 грн. 02 коп.

Передплатний iндекс — 60970

Для органiзацiй, 

юридичних осiб:

на місяць — 67 грн. 86 коп.,

на два місяці — 135 грн. 72 коп.,

на чотири місяці — 271 грн. 44 коп.,

до кінця року — 475 грн. 02 коп.

Передплатний iндекс — 01555

 «Укрпошта» додатково за 
саму процедуру оформлення перед-
плати бере: на місяць — 5 грн. , на 
три місяці — 10 грн., на шість мі-
сяців — 14 грн., на дванадцять мі-
сяців — 22 грн.

 «Україну молоду» у своїх вiдгу-
ках і читачi — як зi столицi, так i з 
глибинки, — i колеги-журналiсти 
оцiнюють як голов ну нацiональну 
газету держави. Редакцiя «УМ» i 
надалi намагатиметься бути гiд-
ною такої високої оцiнки i вашої 
уваги, шановнi читачi. 
 Нині триває передплата на чер-
вень. Передплатити «Україну мо-
лоду» потрібно  до 18 травня, і ви 
отримуватимете газету з червня. 
Оформити передплату можна у 
відділеннях поштового зв’язку, в 
операційних залах поштамтів, у 
пунктах при            -й мання пе редплати, 
на сайті ПАТ «Укр пошта» www.
ukrposhta.ua, ДП «Преса» 
www.presa.ua, як за електронною 
версією Каталогу видань Украї-
ни «Преса поштою», так і за дру-
кованим Каталогом видань «Пре-
са поштою».
 До наших постiйних читачiв ми 
традицiйно звертаємося: якщо ви 
багато рокiв передплачуєте «Ук-
раїну молоду» — порадьте пере-
дплату i своїм родичам, друзям, 
сусiдам, знайомим. 

«Україну молоду» можна прочитати в усьому світі через партнерську мережу PressReader

ПЕРЕДПЛАТА-2023■

ДІТИ ВІЙНИ

Булінг, стрес та громадянська позиція
■
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Ірина КИРИЧЕНКО 

Широкомасштабна війна зміни-
ла багато чинників у світогляді 
українців. Ми змогли осягнути 
нові цінності. Унікальний шлях 
розвитку України плюс належ-
ність до глобальної західної 
цивілізації розглядаються на-
шими громадянами в тому чис-
лі і як запорука Перемоги.
Наш співрозмовник — вико-
навчий директор Київського 
міжнародного інституту соціо-
логії Антон Грушецький. 

Успіх України залежить від 
вступу до ЄС
 ■ Антоне Миколайовичу, 
у вас дуже цікаві досліджен-
ня, наприклад щодо відносин 
України із Заходом. Мене ці-
кавить учений Тімоті Гартон 
Еш. Хто він і яка його роль у 
цих дослідженнях?
 — Це британський письменник, 
журналіст, коментатор, він оприлюднив 
багато дописів, що стосуються України. 
Це один з тих лідерів думок, які впли-
вають на формування думки громадсь-
кості на Заході щодо України. Він у лю-
тому приїздив до України, читав лекції у 
Києво-Могилянській академії, мав зуст-
річі з вищим керівництвом країни. 
 Тімоті Гартон Еш запропонував 
для наших досліджень декілька запи-
тань. Одне з них — чи відчувають ук-
раїнці необхідність у правді про вій-
ну. Друге — як відчувають українці, чи 
залежить майбутнє України від вступу 
до Європейського Союзу. І третє, най-
більш чутливе запитання — це ситуація 
з Кримом, тому що на Заході, з одного 
боку, підтримують територіальну ціліс-
ність України, але водночас вважають, 
що Україна має сама вирішувати питан-
ня, як завершувати війну. Але це офіцій-
на позиція. Неофіційна — між рядка-
ми міркування, що Захід боїться, що пи-
тання Криму стане «червоним світлом» 
для путіна і може призвести до надмір-
ної ескалації. 
 Тому запитання для українського 
населення передбачало два сценарії: 
Захід пропонує Україні повну допомо-
гу з Донбасом, але мається на увазі 
утримання від воєнних дій у Криму; а 
другий варіант — чи повинні українці 
й далі воювати, навіть в умовах змен-
шення підтримки Заходу, але відвойову-
вати всі території включно з Кримом. До 
речі, якщо ми бачимо, що взагалі проти 
будь-яких територіальних поступок 85-
90% українців, то, якщо говоримо про 
Крим, частка тих, хто готовий на певні 
дискусії, трохи більша, але зараз понад 
70% українців вважають, що Крим також 
є територією, де Україна має продовжу-
вати боротьбу.
 ■ Тобто Крим має бути від-
войований, навіть якщо мілі-
тарна підтримка Заходу змен-
шиться?
 — Так. Але зараз ця підтримка про-
довжується, вона наростає, може, не так 
швидко, як нам хотілося б, але україн-
ці мають оптимізм і відчувають, що в 
нас достатньо сил, щоб усе це зробити. 
На жаль, пересічний українець не є ек-
спертом, він не володіє всією інформа-
цією. Після року повномасштабної вій-

ни українці відчувають, що ми достат-
ньо сильні спільно із Заходом, щоб пе-
ремогти ворогів і встановити контроль 
над усіма територіями.
 ■ За результатами опиту-
вання, 82% респондентів по-
годжуються, що майбутнє Ук-
раїни як процвітаючої віль-
ної країни залежить від того, 
чи вона стане членом ЄС. І це 
навіть на сході й на півдні, де 
раніше ці показники були по-
мітно інші.
 — Так. Нам як соціологам ставить-
ся глобальне запитання: як змінило-
ся українське суспільство? Насправді 
найбільш глобальна зміна — це систе-
ма координат українців, повне виклю-
чення росії. Перед 2014 роком тих ук-
раїнців, які були за вступ країни до ЄС, 
стало лише трохи більше половини. А в 
2022 році перед вторгненням була від-
чутна різниця між заходом і сходом. За-
хід був за вступ України до ЄС, а на пів-
дні та сході був дуже великий скепсис. 
Зараз цей геополітичний вибір для ук-
раїнців є таким: на півдні та сході трохи 
менше тих, хто підтримує членство в ЄС 
та НАТО, але це також уже переконлива 
більшість. 
 ■ 81% українців вважають, 
що співробітництво України і 
Заходу для відсічі російській 
агресії — це ситуація «win-
win», коли у виграші й сама 
Україна, а також і Захід. З 
них 45% вважають, що Ук-
раїна та Захід виграють одна-
ковою мірою. 29% вважають, 
що переважно це виграш для 
України. Решта 7%, навпаки, 
бачать переважний виграш 
для Заходу. 
 — Один із важливих маркерів на-
строїв українського суспільства — це 
розширення межі тих подій, що зараз 
відбуваються в Україні. Українці відчу-
вають, що це не тільки наша самостій-
на, самотня навіть, боротьба проти росії. 
Ми в цій боротьбі йдемо пліч-о-пліч з на-
шими західними партнерами. Україна як 
справедливий член європейської родини 
пліч-о-пліч із Заходом бореться з росія-
нами. І це ідеологічний маркер, який по-
казує, до якого табору себе зараховують 
українці. Українці вважають себе елемен-
тами західної цивілізації, яка протистоїть 
автократичному режиму. 
 Ми відчуваємо підтримку Заходу, й 
тому спільно з ним ми воюємо за євро-
пейські цінності і процвітаюче майбутнє 
нашої країни. До речі, в нас було у ве-
ресні запитання щодо одного з російсь-
ких наративів, які намагаються розколо-
ти Україну як державу, — це те, що За-
хід хоче за спиною України домовити-
ся та обміняти інтереси України на мир. 
Більшість українців — 70-80% — у ве-
ресні й у грудні зазначили, що Захід 
прагне саме перемоги України на при-
йнятних для України умовах. Тобто ук-
раїнці не відчувають, що Захід нас на-
магається кинути, а щиро відчувають цю 
підтримку. 
 ■ Цікаво, що зараз 54% 
українців належать до кате-
горії «ми повинні», оскільки 
вважають, що фінансова до-
помога з боку Заходу має суп-
роводжуватися вимогами до 
реформування, до яких ми 

маємо дослухатися і які має-
мо виконувати. Утім є кате-
горія «нам винні», яка перед-
бачає очікування допомоги 
без особливих умов чи обме-
жень, оскільки Україна захи-
щає Європу, і вона досить іс-
тотна — 36%. 
 — У нас є 80-90% українців, які хо-
чуть бачити Україну в Європейському 
Союзі, в нас проєвропейський вектор 
домінує, але він теж не є гомогенний. 
Є точка зору про ідеологію, яка вигля-
дала б як самостійний унікальний шлях 
розвитку України. Тобто не повторювати 
шлях західних країн, а, враховуючи свій 
досвід, знайти свій унікальний шлях. В 
Європейському Союзі теж є низка країн, 
особливо на східному фланзі, які напо-
лягають на своєму унікальному розвит-
ку. Інший варіант — це повторення всіх 
кроків, які робили західні країни. 
 І це запитання, радше, з категорії 
«ми повинні дослухатися до всіх реко-
мендацій і змінювати країну, тому що ми 
воюємо, ми втрачаємо наших співгрома-
дян, нашу інфраструктуру, і ми повин-
ні отримати після нашої перемоги кра-
щу країну внаслідок реформ, а найкра-
щі реформи можуть запропонувати наші 
друзі з Заходу». Чи навпаки: «зазнавши 
всіх цих втрат, прикривши собою Євро-
пу, ми є щитом Європи, тому нам прос-
то повинні надати достатнє фінансуван-
ня і при цьому не обмежувати різними 
вимогами, рекомендаціями, з якими ми 
не згодні». 
 Більшість українців погоджуєть-
ся з низкою вимог антикорупційних ре-
форм. Проте є деякі реформи, які під-
тримуються Заходом, але у нас у країні в 
них створено негативний імідж. І ті гро-
мадяни України, які проти цих реформ, 
можуть казати, що це Захід надав нам 
ці реформи. 
 Поки ми бачимо, що переважають 
ті, хто вважає, що ми повинні не прос-
то перемогти, а й змінити суспільство 
у кращий бік. Але те, що є 30% тих, хто 
вважає, що ми уже зробили так багато, 
що нам просто повинні давати фінансо-
ву підтримку, — створює певний вели-
кий потенціал для політичних популістів 
і для політичних спекулянтів, які можуть 
користатися з таких настроїв населення: 
«нема чого нам іти на поводу в Заходу, 
виконувати їхні кабальні умови», «нам 
просто повинні все дати, тому що ми со-
бою захищаємо Європу». 
 ■ Знову запитання, зап-
ропоноване Тімоті Гартоном 
Ешем: «Одне з очікувань ук-
раїнців — справедлива від-
плата, коли винуватці у вій-
ні постануть перед судом. Це 
водночас елемент комуніка-
ції України та Заходу. На-
скільки українці відчувають 
важливість задокументувати 
всю правду про війну (йдеться 
про умовну комісію з правди, 
яка має назавжди зберегти 
об’єктивну картину подій)?» 
— 88% українців підтриму-
ють думку про потребу в до-
кументуванні та збереженні 
справжньої історії війни, на-
віть якщо при цьому важко 
буде досягти повної справед-
ливості з путіним на лаві під-
судних. 

 — Останнє — більш вузькопро-
фесійне запитання від Тімоті як про-
фесійного історика, і це запитання ні-
бито очевидне. З одного боку, в нас є 
вимога справедливості — це притягнен-
ня в юридичній площині до відповідаль-
ності всіх причетних до цієї жорстокої 
війни. Нам, безумовно, хочеться поба-
чити путіна і його посіпак у Гаазі на лаві 
підсудних. Це — справедливість. Але, 
враховуючи сучасність, є багато аргу-
ментів, чому це може бути дуже склад-
но зробити. Це може бути віддалена 
перспектива, путін може встигнути сам 
померти до того моменту, поки він опи-
ниться на лаві підсудних. 
 Але інший важливий елемент — це 
документувати все, що відбувається, 
щоб ця історія війни відклалася для нас, 
українців, які все це проживають. Ми ро-
зуміємо всі ці факти: оборону Маріупо-
ля, ситуацію в Бахмуті, Харківську виз-
вольну операцію, визволення Херсона, 
страждання людей в окупації... Але для 
багатьох наступних поколінь, для жи-
телів Заходу це офіційне документу-
вання дуже важливе. І це має бути така 
історія, яку жодна російська пропаган-
да, або китайська пропаганда, тут теж 
усе не так однозначно, не могли би дис-
кредитувати. 
 ■ Тут є 5% людей, які не 
згодні з цим, і 6% тих, яким 
важко сказати. Що це за 
люди?
 — Ті, кому важко сказати, могли не 
зрозуміти запитання. А ті, хто не пого-
джується, можуть мати різні причини 
для незгоди. Можуть бути ті, хто кате-
горично наполягає: нас не цікавить ця 
комісія з правди, нам треба відверте по-
карання, тому що насправді ми зазнали 
таких жертв, що нам треба бачити путі-
на повішеним. Інші вважають, що подіб-
ні комісії — це марна витрата грошей, 
дайте краще грошей на зброю. Не треба 
забувати (і, до речі, це ознака демокра-
тичності суспільства), що декілька від-
сотків респондентів в Україні зберіга-
ють проросійські погляди. На запитан-
ня: «Як ви ставитеся до росії?» — все 
одно знайдуться 1-2% людей, які ска-
жуть, що добре, і завжди знайдуться 5-
10% людей, які поділяють відверто про-
російські наративи. Якщо ці люди не пе-
реступають межі закону, а просто тихо 
на кухні розмовляють, це ще не є при-
водом для візиту СБУ і вони не зашко-
дять нікому. 
Південь і схід пройшли за цей рік кар-
динальну зміну свідомості 
 ■ Цікаве дослідження 
про ставлення до викладан-
ня російської мови в україно-
мовних школах. Це питання, 
обговорюючи яке, перестають 
спілкуватися давні приятелі...
 — Це питання насправді — серйоз-
ний маркер. Таке запитання ми ставили ще 

в 1990-х роках. Показово, що тоді у нас на-
віть не було варіанта «не треба викладати 
взагалі». Зараз понад 50% виступають за 
те, щоб не вивчати в українських школах 
російську мову. Але решта, яка нібито за 
вивчення російської мови, у більшості за 
те, щоб не вивчати її більше за англійську 
та німецьку мови. Зараз тенденція — або 
не вивчати взагалі, або не більше, ніж ан-
глійську чи німецьку мови. До речі, прези-
дент КМІС Володимир Ілліч Паніотто ви-
суває гіпотезу, що частина тих, хто за вив-
чення російської мови, вважає, що її тре-
ба вивчати, щоб просто знати мову ворога. 
Ми вже бачили на початку широкомасш-
табної війни і бачимо зараз, що володін-
ня українською мовою на полі бою ство-
рює додаткові переваги, оскільки росія-
ни погано розуміють українську, а україн-
ці добре знають і українську, і російську й 
можуть і між собою взаємодіяти, й у тому 
числі ефективніше протидіяти ворогу. 
 ■ Від 32 до 6 відсотків ста-
ло менше тих, хто вважає, що 
російську мову треба вивча-
ти в меншому обсязі, ніж ук-
раїнську, але в більшому, ніж 
інші іноземні мови. 
 — Навіть після окупації Криму все 
одно величезна кількість людей вва-
жали, що російську мову треба вивча-
ти, і ще й у великому обсязі. Навіть пе-
ред 2022 роком у нас 80-90% людей не-
навиділи кремль, але вони вважали, 
що окупація Криму та війна на Донбасі 
— це відповідальність кремля, водно-
час 80% українців добре ставилися до 
«звичайних» росіян. І тому не було кри-
тичного ставлення до російської літера-
тури, до російської культури. Зараз на-
віть на півдні та сході люди вважають 
росіян ворогами. 
 ■ Зараз не варто вивчати 
російську мову у школах, вва-
жають 52% українців. Мені 
здається, що це навіть мало.
 — Якщо дивитися на життя одного по-
коління упродовж кількох років, коли ми го-
воримо про суспільство, — це кардиналь-
на зміна свідомості. Особливо на півдні та 
сході. Вони пройшли за цей рік кардиналь-
ну зміну своєї свідомості, ціннісної систе-
ми координат, і вони рухалися, як Хвильо-
вий сказав: «Геть від москви!» 
 ■ На півдні 49% вважають, 
що не варто вивчати російсь-
ку мову, а на сході — 30%.
 — Саме тому ми і підкреслюємо, 
що на сході у 2019 році 0% сказали, що 
не треба вивчати російську мову, а за-
раз — 30%. Тому це кардинальні зміни. 
Це, до речі, питання відповідальності 
журналістів і причетних до медіасфери, 
тому що ми повинні підтримувати всі ці 
позитивні зміни. Абсолютна більшість 
жителів півдня та сходу — це українсь-
кі патріоти, і вони проходять очевидні 
світоглядні зміни, а ми їх повинні під-
тримати. ■

ОПИТУВАННЯ

Антон Грушецький: «Зараз навіть на 
півдні та сході люди вважають росіян 
ворогами»
Виконавчий директор КМІС абсолютну більшість жителів цих регіонів 
вважає українськими патріотами

■

Антон Грушецький. Фото з фейсбуку Radio NV. ❙
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Лариса САЛІМОНОВИЧ

 У Харкові вже відновили 
дві сотні багатоповерхівок, які 
були зруйновані рашистськими 
обстрілами. Своїх  жильців, за 
словами мера Ігоря Терехова,  
невдовзі приймуть ще 50 ре-
конструйованих будинків. Але 
попри цю втішну статистику, у 
місті й досі немає чітких кри-
теріїв оцінки стану понівечених 
будівель, які б дозволили потер-
пілим власникам бодай якось 
прогнозувати своє майбутнє. У 
підсумку одні харків’яни про-
тестують проти рішень чинов-
ників, а інші радіють будь-якому 
варіанту вирішення своїх про-
блем. Тих, хто зневірився, зро-
зуміти можна, бо можновладці 
давно відмовилися від красивих 
обіцянок, які давали минулого 
року. Більше того, правоохо-
ронні органи порушили чимало 
кримінальних проваджень, де 
фігурують посадові особи, що 
встигли нагріти руки на чужій 
біді. 

Експертні гойдалки
 Жителі будинку по вулиці 
Свободи,11/13 вже кілька мі-
сяців поспіль боряться за свою 
п’ятиповерхівку. У вересні 
минулого року у неї влучила 
російська ракета С-300, а те-
пер планують знести чиновни-
ки. Люди обурені тим, що екс-
перти, які першими оцінюва-
ли масштаб руйнувань, «при-
своїли» їм другу категорію. 
Це дозволяє провести реконс-
трукцію за досить стислі тер-
міни. Але через місяць експер-
тна думка змінилася на пря-
мо протилежну, тому будинок 
потрапив під знесення. 
 Аби домогтися правди, 
містяни замовили незалеж-
ну оцінку стану будівлі. Ре-
тельно обстеживши усі закут-
ки, поверхи і стіни, фахівці 
дійшли висновку, що цегля-
ну споруду відновити можна. 
Тобто фактично підтверди-
ли результат експертизи, яка 
була проведена одразу після 
вибуху .  Та й самі люди бачать, 
що переважна більшість квар-
тир лишилася фактично неуш-
кодженою. «Оскільки я маю 
таку спеціальність, то знаю 
цей будинок, – повідомив МГ 
«Об’єктивно» кандидат тех-
нічних наук на ім’я Григорій. 
– Будинок зроблений із мета-
локонструкцій, які у радянсь-
кі часи за нормативами вва-
жалися найкращими. Тут ар-
матура від 16 до 24 міліметрів. 
Зараз навіть висотні будинки 
з меншою арматурою зводять-
ся. Я  також робив розрахун-
ки на плити перекриття. Мені 
підтвердили, що вони витри-
мують 400 кілограмів на один 
квадратний метр. А сучасні від 
100 до 200». 

 Ця 5-поверхівка потрапила 
у немилість до влади вже вдру-
ге. У 2005 році її хотіли знес-
ти через затоплений підвал. 
Тоді мешканці теж замовили 
незалежну експертизу й від-
стояли своє житло. А коли іс-
торія повторилася знову, то 
разом дійшли невтішного вис-
новку. На їхню думку, чинов-
ники прийняли радикальне рі-
шення тому, що будинок роз-
ташований у центральній час-
тині Харкова. Тобто йдеться 
про «золоте місце», на якому 
можна звести торгівельний 
центр або, наприклад, сучас-
ну багатоповерхівку. Вони ж 
зі своїм впертим бажанням за-
лишитися у власних кварти-
рах просто рушать чиїсь гран-
діозні плани.  
 Заради справедливості 
жильці наводять історію бу-
динку в районі Холодної гори, 
який отримав подібне руйну-
вання після ракетного обстрі-
лу.  Фахівці компанії «Жит-
лобуд-1» відновили його за 
тиждень. Причому він став ще 
привабливішим зовні, аніж 
був до того. Отож здавати-
ся харків’яни не мають намі-
ру, хоча Ігор Терехов вже по-
обіцяв їм нові квартири не-
подалік від їхнього будинку. 
 На сьогодні біснуваті каца-
пи залишили без житла близь-
ко 150 тисяч харків’ян. Аби 
забезпечити безхатьків квар-
тирами, потрібен час і гроші. 
«Все залежить не лише від нас, 
а й від тих коштів, які ми бу-
демо використовувати на це, 
від можливостей бюджетів, – 
повідомив Ігор Терехов. – Ми 
розраховуємо десь на два-три 
роки повної відбудови міста 
після таких жахливих руйну-
вань».
 У мерії кажуть, що всі 
пошкоджені будівлі будуть 
проходити три рівні обстежен-
ня. Спочатку їхній стан оці-
нять інженери балансоутриму-
вача, і якщо за їхніми даними 
будинок можна відремонтува-
ти, розпочнеться детальне об-
стеження споруди із залучен-
ням інструментів. Після цього 
буде проведено третю, остаточ-
ну експертизу, яка триватиме 
від двох до чотирьох місяців 
з участю спеціалізованих ін-
ститутів та фірм. Вартість та-
кої роботи стартує від 300 ти-
сяч гривень за один будинок, 
тому фінансовий бік справи у 
цій історії відіграє не останню 
роль. За даними Харківсько-
го антикорупційного центру, 
на роботу експертів мерія вже 
витратила близько 7,7 мільйо-
на гривень. 
 Нині після першого огля-
ду потрапили під знесення пів 
сотні будинків, але, за слова-
ми першого заступника ди-
ректора департаменту житло-

во-комунального господарства 
Харківської міськради Олек-
сія Богача, про кінцевий ре-
зультат говорити зарано.  «У 
нас немає остаточної цифри 
— що будемо зносити, – каже 
він. – Чому? Тому що, напри-
клад, інструментальна експер-
тиза щодо будинку 271 (вули-
ця Дружби народів), вказує на 
те, що несучі властивості за-
лишилися. І  як бути у такому 
випадку? Будемо виконувати 
проєктне рішення, виробляти 
кошторис. Коли ми зрозуміє-
мо, що цей кошторис коштує 
дешевше чи дорожче, чим но-
вобудова, ось тоді і буде прий-
нято рішення. Після цих трьох  
теоретичних стадій виконуєть-
ся проєкт і кошторисні дослі-
дження. Може статися так, що 
відновити цей будинок буде до-
рожче, ніж збудувати новий». 
 Подібна скрупульозність, 
звісно, потребує часу, тому 
чиновники кажуть, що обсте-
ження може розтягтися до кін-
ця року. Але є випадки, коли 
експерти працюють з особли-
вою швидкістю, викликаючи 
спротив у жильців. Скажімо, 
з їхнім поспішним вердиктом, 
окрім мешканців будинку по 
вулиці Свободи 11/13, не по-
годжуються сьогодні і жителі 
багатоповерхівок по вулиці 
Мироносицькій, 32 і 34. Усі 
три будівлі розташовані по-
руч. Тобто у центральній час-
тині міста.
 Ще у серпні представни-
ки департаменту ЖКГ, міс-
цевої ділянки «Житлоком-
сервісу» та деяких будівель-
них організацій утворили ко-
місію і обстежили будинок 
№34. Мешканців про цю ро-
боту ніхто не повідомив, тому 
вони дізналися про все лише в 
грудні, коли відповідний акт 
з’явився в «Дії». Виявилося, 
що документ містить безліч 
неточностей. 
 «У нас залізобетонні пере-
криття, а не дерев’яні. Рік по-
будови вказали неправильно 
— 1917, а він був побудований 
у 1956 році, – повідомила ви-
дання 2day.kh.ua мешканка 
багатоповерхівки №34 Тетяна 
Романова. –  Ці описи не від-
повідають нашому будинку. 
Ми побачили цей акт і почали 
знову писати Терехову. При-
йшла відповідь з департаменту 
ЖКГ, що ця оцінка була попе-
редньою, і що незабаром буде 
проведено експертизу з лабо-
раторними дослі дженнями, 
але у 2023 році грошей для до-
слідження немає. І після цього 
ми дізнаємося про розпоряд-
ження щодо знесення трьох  
будинків».
 Мешканці приречених буді-
вель об’єдналися для спіль-
ної боротьби і не мають намі-
ру здаватися. Не виключено, 

що власний протест можуть 
влаштувати і жителі багато-
страждальної Північної Сал-
тівки, яка, навпаки, розташо-
вана на околиці Харкова. Тут 
земля має значно нижчу ко-
мерційну вартість, тому бу-
динки, які москалі обстрілю-
вали щодня добрих пів року, 
експерти не поспішають виз-
навати аварійними і навіть 
подекуди дають добро на їх ре-
монт. 
 Серед таких «щасливчи-
ків» – «висотки» за адресами: 
вулиця Дружби народів, 271 і 
Наталії Ужвій, 80. Перша ще у 
«розробці», другу вже ремон-
тують. Тут недавно побували 
журналісти сайту maidan.org.
ua разом з архітектором Вік-
тором Дворніковим. «Якщо 
дати однозначну оцінку, чи 
варто його відновлювати чи 
ні, то точно ні, – каже він. – Я 
не бачу абсолютно ніякого сен-
су триматися за панелі, що ле-
жать окремо, і намагатися їх 
якось зв’язати докупи. Зараз 
будинок не є цілісною конс-
трукцією. Це просто набір буд-
матеріалів. Ми поки підніма-
лися з першого до 16-го повер-
ху, побачили, що по всіх сти-
кових з’єднаннях є тріщини. 
Це означає, що був структур-
ний вплив на конструкцію. І 
для того, щоб дати комплек-
сну оцінку, потрібно зробити 
експертизу всіх з’єднань. Я 
дуже сумніваюся, що у сучас-
них реаліях цим хтось займа-
тиметься. А головне питання: 
навіщо?» 
 На думку Віктора Дворні-
кова, збудувати нове житло 
буде швидше і, можливо, на-
віть дешевше. Але головне, 
люди не думатимуть після за-
селення про якість проведеної 
реконструкції. «Йдеться ж не 
лише про те, щоб збудувати, – 
каже він. – Тут йдеться і про 
те, що в процесі реконструк-
ції може виникнути величез-
на кількість додаткових запи-
тань. Ми ось бачимо секцію, 
яка повністю вигоріла. Тут 
виміряти точно стан бетонних 
конструкцій і внутрішньої ар-
матури неможливо в принци-
пі. Як бути? Але можна ствер-
джувати, що там ми матимемо 
стільки-то фінансів». 

Перевірка на порядність
 Велика відбудова ще не по-
чалася, а правоохоронці вже 
контролюють процес вико-
ристання державних фінансів. 
Як повідомив прокурор Хар-
ківської області Олександр 
Фільчаков, у його відомстві 
відкрито 40 кримінальних про-
ваджень для перевірки фактів 
розкрадання та привласнення 
бюджетних коштів, виділених 
на ремонт житлових будинків, 
об’єктів цивільної та критич-
ної інфраструктури, що зазна-
ли руйнувань під час широко-
масштабної війни. 
 Слідчі перевіряють вико-
нані роботи на 268 об’єктах 
на загальну суму укладених 
договорів понад пів мільярда 
гривень. «Нам відомо про час-
ткове пошкодження та руйну-
вання майже 24 тисяч цивіль-
них об’єктів, – сказав він, – з 
яких понад 4 тисячі — це ба-
гатоповерхові будинки, 8 ти-
сяч — приватні житлові бу-
динки, 821 — заклади освіти, 
375 —  заклади культури, 282 
—  заклади охорони здоров’я. 
Розкрадання бюджетних кош-
тів на чужому горі — це маро-
дерство та корупція. Право-
охоронці Харківщини не до-
пустять цього. Кожен при-
четний буде притягнутний до 
встановленої законом відпові-
дальності». 
 Є на Харківщині також 
об’єкти, яким пощастило на-
перед, оскільки їх ремонту-
ватимуть якісно і прозоро. Як 
стало відомо, приміське се-
лище Циркуни потрапило до 
шести населених  пунктів, де 
відбудова проходитиме за но-
вими принципами. «Це озна-
чає, що будуть відбудовувати 
не окремі будівлі та споруди, 
а все, із системним підходом, 
новим плануванням та пов-
ною трансформацією цих на-
селених пунктів, – повідомив 
прем’єр-міністр Денис Шми-
галь. –  Реалізація експери-
ментального проєкту не озна-
чає, що відновлення не торк-
неться інших населених пун-
ктів. Цей документ про пошук 
найбільш ефективних під-
ходів, які забезпечать про-
зорість, ефективність, систем-
ність та швидкість відновлен-
ня одночасно».

ВІДБУДОВА

Золоті руїни
Реконструкція зруйнованого Харкова 
викликає чимало запитань у містян та 
правоохоронців, але місцева влада поки що 
не розсекретила  алгоритму своїх дій

■

Будинок по вулиці Свободи 11/13 не такий вже й пошкоджений, але його планують знести. 
Фото https://kharkov.comments.ua
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Північну Салтівку чекає ремонт. Фото «Громадського».❙
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Власний бізнес — реально
 Ось історія Марини, яка виї-
хала з Херсонщини через два 
місяці після повномасштабно-
го вторгнення  і змогла здобу-
ти економічну незалежність за-
вдяки програмі «ВОНА хаб», а 
до того жінка довго не наважу-
валася піти від чоловіка.
 «…Спочатку я робила все не для 
себе, а для чоловіка. Худнула, 
щоб бути гарною для нього. Ба-
гато та смачно готувала, я на-
магалася бути господинею, щоб 
йому було затишно. Вийшла на 
роботу, коли дитині не виповни-
лося і двох років, щоб поповню-
вати наш сімейний бюджет. А 
після розлучення зрозуміла, що 
не треба це робити для когось, 
треба це все робити винятково 
заради власного зростання. Ви-
рішила поїхати на навчання, 
щоб поповнити свої знання. По-
чала подорожувати з подругами 
та донькою.
 До війни в мене були плани 
– відкрити приватний центр у 
своєму місті для розвитку ді-
тей. Дізналася в інтернеті, що 
проводиться набір на навчан-
ня в ІТ. Я замислювалася над 
тим, як можу побудувати біз-
нес-план, щоб розвиватися 
офлайн і онлайн, тому заповни-

ла заявку. Так я познайомилася 
з кар’єрною радницею «ВОНА 
хаб» Тетяною, пройшла спів-
бесіди, заповнила всі анкети. 
Навчання було гарним, з нами 
займалася кураторка, в нас були 
як практична, так і теоретична 
частини. Мені стало зрозуміло, 
якщо я наважуся зробити свій 
проєкт, я зможу його реалізо-
вувати. Курси дали мені впев-
неність у тому, що я можу це 
зробити, та покрокову інструк-
цію, як саме це зробити.
Це дуже круто, дуже класно, що 
існують такі проєкти як «ВОНА 
хаб», бо ти відчуваєш себе пот-
рібною. Відчуваєш, що в тебе є 
допомога».

Вихід є завжди
 Син-алкоголік відбирає 
пенсію у немічної матері, чо-
ловік підіймає руку на дружи-
ну і дітей, старша сестра прини-
жує молодшу й погрожує виг-
нати з будинку, який лишився 
їм у спадок — це лише декіль-
ка прикладів із життя пост-
раждалих від ГЗН і домашньо-
го насильства, із якими щоден-
но працюють мобільні бригади 
соціально-психологічної допо-
моги UNFPA. Для підтримки 
постраждалих Фонд забезпе-

чує роботу 100 мобільних бри-
гад у 21 регіоні України, про які 
можна почитати за посиланням 
https://rozirvykolo.org/sluzhby-
pidtrymky/mobilna-brygada.  Від 
початку повномасштабної вій-
ни, фахівці бригад надають до-
помогу також постраждалим від 
травм і насильства, пов’язаних 
із війною. За час роботи, станом 
на початок березня, мобільні 
бригади надали допомогу май-
же 78 тисячам людей. 
   Скільки Тетяна пам’ятала 
свій шлюб, він минав у п’яному 
чаду чоловіка. Навіть на випис-
ку з пологового той не з’явився, 
бо відзначав із однофляжника-
ми народження третьої донь-
ки. Кілька разів Тетяна збира-
лася піти від нього, але не було 
куди йти. Свекор із свекрухою 
лякали, мовляв, кинеш нашо-
го сина, відберемо дітей і виже-
немо геть з будинку. Синка на-
томість всіляко виправдовува-
ли, навіть якщо піднімав руку 
на дружину. Поліція вже добре 
знала їхню проблемну родину, 
бо щоразу складала адмінпрото-
коли, які алкоголік все одно по-
рушував. Та коли чоловік побив 
старшу доньку, терпець увірвав-
ся не тільки Тетяні. Поліція пе-
редала матеріали до Служби у 
справах дітей. 
 За фактом домашнього на-
сильства відкрили кримінальне 
провадження стосовно чолові-
ка. Він лютував все сильніше, і 
знову знадобилася підтримка. З 
консультацією до родини приї-
хала мобільна бригада соціаль-
но-психологічної допомоги. 
Фахівці зустрілися з Тетяною у 
неї вдома. Розповіли про бюрок-
ратичні моменти, пояснили, як 
захиститися від кривдника юри-
дично, куди можна звертатися 
по правову допомогу. Постійні 
приїзди поліції, перевірки со-
ціальних служб, робота мобіль-
ної бригади тиснули на чолові-
ка-п’яницю, тож він сам переї-
хав до своїх батьків. А діти над-
звичайно зраділи цьому факту, 
вони давно просили маму розлу-
читися з батьком.
Попереду в Тетяни – нові змі-
ни. Їй потрібно соціалізувати-
ся після тривалої декретної від-
пустки. Знайти роботу, щоб від-
чути себе незалежною. Для цьо-
го доведеться докласти чимало 
зусиль: скласти план дій, про-
думати його реалізацію, зважи-
ти всі «за» та «проти». І головне 
– діяти. На зміни Тетяна нала-
штована рішуче.

Свідки мають діяти
 Кожен із нас хоча б раз у 
житті ставав свідком домаш-
нього насильства і, звісно, реа-
гував по-своєму. Хтось волів ні-
чого не помічати, мовляв, сімей-
ні справи, не слід в них втруча-
тися. Дехто давав поради, а 
хтось допомагав сам чи викли-
кав поліцію. Це складна ситуа-
ція, в якій одразу важко прий-
няти правильне рішення, тому 
варто знати алгоритм дії. Про 
необхідні кроки, які треба здій-

снити, ставши свідком, йдеться 
на сайті «Розірви коло» у розділі 
«Допомогти іншим => Я свідок»  
https://rozirvykolo.org/korysni-
materialy/ya--svidok. Тут дуже 
докладно пояснюється, як оці-
нити ситуацію, викликати 
поліцію, звернутися по медич-
ну допомогу, зафіксувати поба-
чене, повідомити відповідні ор-
гани, порадити звернутися по 
допомогу.  Але найголовніше, 
ставши свідком будь-якого про-
яву ГЗН, – не залишатися байду-
жим до нього. 
   Марійка була симпатичною, 
але якоюсь полохливою, не-
впевненою. Ніхто ніколи не чув 
її монологів у відділі, тільки 
«так» або «ні». Ніколи вона не 
брала участі ні у корпоративах, 
ні у вилазках на природу. Ніко-
ли не розповідала про сім’ю, хоч 
завжди спішила додому. Якось 
у свій день народження Марій-
ка на роботу не вийшла, і коле-
ги вирішили зайти до неї, при-
вітати. Та іменинницю «приві-
тав» синцями старший брат. Ви-
явилося, він вимагав у Марійки 
гроші на чергову дозу, і  вже не 
вперше розпускав кулаки. Ко-
леги побачили потрощені меблі 
і сфотографували їх. Перекона-
ли Марійку зняти побої і пішли 
разом у поліцію, щоб подати за-
яву на кривдника. Це був пер-
ший крок, який ніяк не наважу-
валася зробити Марійка. Жінка 
вважала, раз вони залишилися 
без батьків, то має собою заміни-
ти їх нехай і старшому, але без-
робітному брату. Зараз, дякую-
чи постійній підтримці колег, 
Марійка проходить психологіч-
ну реабілітацію. Завдяки їх не-
байдужості вона добре усвідом-
лює ненормальність ситуації, в 
якій опинилася. Колеги стверд-
жують, що жінка  вже стала пос-
міхатися, і це їй дуже личить.

Підтримайте постраждалих
 В жодному разі не мож-
на виправдовувати людей, які 
вдаються до насильства. Ні за 
яких обставин не підтримува-
ти думку, що насильство, спри-
чинене психічними захворю-

ваннями, відсутністю навичок 
управління гнівом, вживан-
ням алкоголю та наркотиків, 
стрессом, може допускатися. 
Насильство — це вибір агресо-
ра. І насильству можна запобіг-
ти. Коли постраждалі розпові-
дають про наругу, з якою вони 
стикнулися в житті, вірте їм. 
Ви можете бути першою і єди-
ною людиною, якій він або вона 
розповість про це. Повірте і під-
тримайте будь-яке їх рішення, 
не засуджуючи. Допоможіть 
жертві сказати категоричне 
«ні» насильству у будь-яких 
його проявах, не залишаючи на-
сильству жодних «але».   
 За підтримки небайдужих 
людей та фахової допомоги 
спеціалістів сервісів та служб 
розривається коло нездорових 
стосунків, у яких домінували 
сила, агресія, примус. На їх міс-
це приходять впевненість, само-
повага, бажання досягти твор-
чих, професійних успіхів. Тоді 
виростають крила і з’являється 
солодке відчуття свободи. Ті со-
тні тисяч жінок, кого силоміць 
утримували у мороку, розрива-
ють порочне коло і йдуть жити 
вільним, привабливим, різно-
манітним життям. Завжди тре-
ба пам’ятати, що є люди, які під-
тримають, також є фахівці та 
сервіси що проконсультують та 
нададуть допомогу та підтрим-
ку, тому не бійтеся і не мовчіть, 
не залишайтеся наодинці з крив-
дником.
 Державна гаряча лінія за но-
мером 1547 та Національна га-
ряча лінія з протидії домашнь-
ому насильству, торгівлі людь-
ми та гендерній дискримінації 
за номером 116 123 (для дзвін-
ків з мобільних) або 0 800 500 
335 (для дзвінків зі стаціонар-
них телефонів).

Більше матеріалів про види та 
прояви насильства, план безпе-
ки та поради свідкам, особисті 
історії постраждалих,  інформа-
ція та контакти про наявні сер-
віси та служби можна знайти на 
сайті кампанії «Розірви коло»
https://rozirvykolo.org/

Іванна ЗОЛОТАРЕНКО

   Студентка, яку ревнував та бив чоловік; жінка з дітьми, позбавлена гро-
шей і житла; подруга, яку знецінював бойфренд; молодиця, яку ґвалтував і 
примушував до абортів чоловік — ці прояви фізичного, економічного, пси-
хологічного та сексуального видів насильства були описані у минулому но-
мері «України молодої» (№18 від 3.05.23). Там же йшлося і про інструменти 
та сервіси, куди UNFPA, Фонд у галузі народонаселення в Україні радить 
звертатися постраждалим від гендерно зумовленого (ГЗН) і домашнього 
насильства. Сьогодні ми пропонуємо ближче познайомитися з проєктами 
UNFPA, що успішно допомагають жінкам, які потрапили у складні життєві 
ситуації, отримати консультацію, підтримку, допомогу, а отже розірвати 
коло насильства.
    Представництво UNFPA в Україні працює з 1997 року. Одним із напрямків 
його діяльності є протидія та запобігання домашньому та гендерно зумо-
вленому насильству. Зокрема розбудова системи реагування на такі ви-
падки, розвиток серісів та служб допомоги, та інформування суспільства 
по тематиці ГЗН. У 2015 році Фонд запустив Національну інформаційну 
програму «Розірви коло». Мета кампанії — не допустити, щоб будь-який 
випадок насильства сприймався як норма. Також щоб постраждалі мали 
куди звернутися по допомогу, а кожен свідок не залишався байдужим 
чи толерантним до нього. Проєкт «Розірви коло» змінює поведінку через 
підвищення обізнаності про види та ознаки насильства, інформування  на-
селення про доступні сервіси допомоги. Якщо представити роботу проєкта 
у цифрах, вони приголомшують: щорічно кампанія переконує близько 15 
мільйонів українців не терпіти та не толерувати насильство. 
        У кожної людини, що звертається по допомогу у випадках насильства 
– своя особлива та непроста історія. І досить часто, завдяки роботі сер-
вісів підтримки, такі історії мають щасливе продовження. Так, наприклад, 
на основі «Розірви коло» була створена платформа кар’єрної допомоги – 
«ВОНА хаб». Саме тут жінки отримують індивідуальну підтримку кар’єрних 
радниць у пошуку роботи. Радниці допомагають жінкам скласти резюме і 
бізнес-план, визначити професійні пріоритети. Консультантки можуть під-
тримувати жінку до остаточного працевлаштування. Клієнткам пропонують 
курси, тренінги та вебінари для розвитку професійних і комунікативних на-
вичок, дають поради щодо побудови кар’єри, знайомлять з актуальними 
вакансіями.
   Жінки також мають доступ до безкоштовних сеансів у психологів, якщо 
вони цього потребують. Жінки з усієї України, котрі постраждали від на-
сильства, перебувають у групі ризику або знаходяться у складних життє-
вих обставинах, можуть відкрити для себе можливості цього ресурсу за 
посиланням: https://www.vonahub.org.ua/   чи  його сторінки в Instagram. 
Або завітати в один з офлайн хабів, що працюють у семи містах України.

ПІДТРИМКА

Ті, хто розірвали 
коло насильства
В Україні успішно працює  мережа служб та сервісів, що 
допомагають жінкам перебороти складні життєві обставини

■
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Валентина САМЧЕНКО

Як і рік тому багатостраждальний 
Маріуполь, нині росія засипає за-
бороненими фосфорними бом-
бами Бахмут. За якихось кілька 
десятків кілометрів — у Донецькій 
області такий же зранений бісну-
ванням російської зброї Соледар. 
Переважно вночі у нинішньому все 
ще прохолодному, але буйно квіту-
чому воєнному українському травні 
ниций агресор намагається дістати 
смертоносними ракетами Київ, 
Одесу, Херсон, Харків, Миколаїв, 
інші населені пункти. Повітряні 
тривоги накривають усіх. Проте 
українські захисники та захисниці 
мужні й непохитні 10-й рік, у пов-
номасштабному періоді — 440-ву 
добу. І розривається болем у серці 
та нестримними сльозами кожне 
загублене воєнними злочинцями з 
рф життя. 
Й однак, далі від лінії активного 
фронту, Україна невтомно тво-
рить культурні проєкти. У Києві 
впродовж кількох останніх тижнів 
відбулися театральні прем’єри, які 
виходять за межі столиці своїми 
сенсами й інтерпретаціями. Нація, 
яку в жорстокій нинішній війні на-
магається — вкотре за чотири сотні 
літ — знищити росія, повертається 
до глибинного розуміння творів 
своїх класиків: «Конотопської відь-
ми» Григорія Квітки-Основ’яненка 
та «Лиса Микити» Івана Франка, 
які змушені були завуальовувати 
історію у бурлеск, іронію й але-
горії. 
Ще нові київські постановки — 
«Намалюй мені літак» за творчістю 
сучасного письменника Еріка-Ем-
манюеля Шмітта та опера Оксани 
Євсюкової «Софронія на вогнищі» 
з лібрето Максима Стріхи за Дру-
гою піснею вперше надрукованої у 
1581 році поеми італійця Торквато 
Тассо «Визволений Єрусалим». 

Славне місто Конотоп
 Кожен художній твір має 
значно ширші контексти, аніж 
його зміст. Особливо це стосуєть-
ся періоду, коли таємно чи й від-
крито російська імперія регла-
ментувала в загарбаній Україні 
вимоги до вживання мови і су-
воро визначених тем. Українсь-
кою тривалий час можна було по-
казувати для публіки лише во-
девілі й побутові сцени, які мали 
підкреслювати, що все «велике» 
створюється винятково «язи-
ком» і в москвах-петербургах. 
Зважаючи на це, треба читати, 
скажімо, «Конотопську відьму» 
Григорія Квітки-Основ’яненка, 
створену 1833 року. Лише ми-
мохідь, одним рядком, інтелек-
туал свого часу міг тоді написа-
ти: «у славному сотенному мiс-
течковi Конотопi». Хоча звитяга 
прикордонної з московією фор-
теці за часів Івана Виговського 
була переможною: влітку 1659 
року за підтримки військ Крим-
ського ханату Конотопську бит-
ву в московитів воєнною міццю і 
стійкістю конотопців виграли. 
 «Славне місто Конотоп!» — 
цей акцент звучить й у виставі 
«Конотопська відьма», прем’єра 

якої відбулася у Національному 
академічному драматичному те-
атрі імені Івана Франка. «Для 
мене головною темою став виб-
ір між двох сил — Світла і Тем-
ряви. Це у глобальному розумін-
ні, але цей вибір може бути наба-
гато об’ємніший і різноманітні-
ший, — коментує режисер Іван 
Уривський. — У повісті присут-
ні історія кохання і відчуття не-
минучої війни, адже ж одним із 
лейтмотивів твору є те, що до со-
тника постійно надходять лис-
ти-накази, аби він зі своєю со-
тнею виступав у похід на захист 
держави. І ще багато різних під-
тем, які є суголосними з нашими 
проблемами: тема влади, яка ви-
падково потрапляє не до тієї лю-
дини, а вона через лінощі та не-
розуміння призначає своїм на-
місником ще більш невідповідну 
особу, яка за будь-яких обставин 
прагне скористатися з цієї ситуа-
ції у власних інтересах.  Автором 
у творі закладено чимало сенсів 
політичних, життєвих, духов-
них…»
 Нова постановка у Києві ви-
водить твір Григорія Квітки-
Основ’яненка зі штампів меншо-
вартості. Глядач не побачить під-
несеного Оленою гарбуза сотнику 
Забрьосі; тривалих сцен кидан-
ня у воду жінок як випробову-
вання, чи вони відьми; вставан-
ня духу старого Забрьохи. (Хоча 
все це живе на сцені і є затребува-
ним глядачами гопак-опери «Ко-
нотопська відьма» у Національ-
ному театрі імені Марії Занько-
вецької у Львові, прем’єра якої 

відбулася за рік до повномасш-
табного російського вторгнення 
— 24 лютого 2021 року). 
 Іван Уривський разом із Те-
тяною Овсійчук — художницею-
постановницею та художницею 
з костюмів та Сусанною Карпен-
ко — композиторкою, яка ство-
рила аранжування вокальних 
номерів, через любовну історію 
вписують в одну дію вистави ук-
раїнський космос. Аскетична бі-
лосніжна довга стіна на всю ве-
лику сцену — це найперше про 
чистоту прагнень більшості «ма-
леньких» українців. До неї конт-
растує чорнота тих, хто опинився 
на посадах та намагається це ви-
користати для власної вигоди: і 
одружитися з бажаною Оленою, а 
її нареченого вислати з міста; і за-
мість збиратися зі своєю сотнею у 
похід у Чернiгів — організувати 
«полювання на відьом». Сотни-
ки Забрьоха та писар Пістряк у 
підкреслено чорному вбранні є 
карикатурними. Ці двоє — ніби 
маріонетки своїх страхів, комп-
лексів і бажань. 
 Вистава Івана Уривського ба-
гато разів дає глядачам ґрунт для 
сміху, скажімо, коли звучить 
«Ходить гарбуз по городу» або 
виконується реп; чи коли Олена 

насипає сотнику в жменю гарбу-
зове насіння, відмовляючись та-
ким чином від стосунків. Утім 
уперше «Конотопська відьма» 
на сцені — це філігранні акцен-
ти щодо локальних трагедій: за-
сухи і злочинного варварства — 
свавілля стосовно жінок, цілес-
прямоване їх утоплення під сло-
весним прикриттям: «побачимо, 
хто з них відьма». 
 Від початку на сцені сидять 
невпізнавані з першого погля-
ду, але знайомі всім зі шкільної 
програми: Чирячка, Рябокляч-
ка, Псючиха. Бо вони — як бо-
гині долі, яких древні греки на-
зивали мойрами: у білому вбран-
ні зі стилізованими елементами 
— від античності до найвишу-
канішої української вишивки 
«білим по білому» — автентич-
ним співом вводять у світ Ко-
нотопа початку ХІХ століття. 
Утім їх через деякий час через 
дурість можновладців кинуть у 
водойму. Окреслення процесу 
не натуралістичне: на тлі тієї ж 
білої української стіни у світло-
му одязі жінки — через особли-
ву гру світлом та рухами — ніби 
стають барельєфами, які вола-
ють через несправедливість, а 
потім зникають. 
 Традиційно в Театрі імені 
Івана Франка сильним є склад 
виконавців. Грають два склади, 
які поціновувачам однаково кор-
тить передивитися, бо всі демонс-
трують оригінальну майстерну 
гру, з різними відтінками харак-
терів. Із чаклунськими здібнос-
тями Зубиха — це Христина Фе-

дорак і народна артистка Олена 
Хохлаткіна. Забрьоха — народ-
ний артист Назар Задніпровсь-
кий та Олександр Ярема. Піст-
ряк — Михайло Кукуюк і заслу-
жений артист Андрій Самінін. 

Політична сатира Франкового 
«Лиса Микити»
 «Жахазкою» назвали в Те-
атрі юного глядача на Липках 
постановку режисерки Катери-
ни Чепури «Лис Микита» і реко-
мендують дивитися її у віці від 
14 років. 
 Прем’єра відбулася 21 квіт-
ня. Батьки приводили і менших 
дітей. Утім більшість відвідува-
чів схиляється до думки, що всі 
закладені Іваном Франком та від-
творені командою постановників 
сенси глибинно можуть осягну-
ти лише дорослі. Катерина Че-
пура згадує свою наставницю 
Нінель Антонівну Биченко та її 
слова про те, що хороший режи-
сер оголює думки автора, а пога-
ний — паразитує на них. Твор-
цям вистави вдається показа-
ти жорсткий світ людей, де тре-
ба постійно викручуватися, щоб 
тебе не з’їли інші, періодично на-
дягаючи маски. Власне, про це, 
особливо в політичній і судовій 

царинах, писав Іван Франко, ви-
користовуючи образи звірів.
 Мала сцена кожного глядача 
робить ніби частиною цієї поста-
новки за творами «Лис Микита» 
і «Фарбований лис». Бо поміж 
відвідувачів на першому ряді 
з двох за периметром квадрата 
певний час навіть сидять акто-
ри. Загалом, задіяно всю площу 
камерної зали, з верхньою  части-
ною включно. Візуальне втілен-
ня, зокрема костюми та маски, 
режисерка розробляла разом з 
художницею Вірою Крутіліною. 
Надихнулися Босхом, звідти взя-
ли стилістику. 
 Посеред сцени — велике коло 
з «зубчиками», ніби корона. Бо в 
середині є й геометричні части-
ни, які потім перетворюються на 
підвищення-трон. Цар звірів — 
теж серед дійових осіб. Утім та 
вінценосна металева конструк-
ція стає для багатьох і капканом. 
А ще упродовж узагалі активно-
го показу відтворено аж чотири 
бійки «не на жарт».
 За гримом і поведінкою мож-
на зрозуміти, хто є хто серед пер-
сонажів: Лис, Баран, Півень чи 
Лев. Бо на всіх подібні комбіне-
зони — і цим переконлива асо-
ціація з людьми, хоч іще з вули-
ці глядачі бачать розвішані ого-
лошення: «Розшук. Лис Микита 
гайдамака». Головну роль вико-
нує заслужена артистка Марина 
Андрощук. Великі маски звірів 
лежать на підлозі й підвішені на 
ланцюгах, що дає можливість їх 
вільно переміщати і «надягати», 
коли треба. 
 Настанова від мудрого Іва-
на Франка актуальна донині: 
«В нас підмога лиш одна єсть 
— се розумна голова. Нею тре-
ба нам крутити, ум, мов бритву, 
наострити, все обдумать в один 
миг…». Продовження стосуєть-
ся поведінки людей у політично-
владній сфері: «…іншим сіті на-
ставляти, але добре пильнувати, 
щоб самим не впасти в них!». 
 «Кожен з нас десь трош-
ки Лис. Хтось використовує ці 
якості, хтось притуплює їх у собі, 
— коментує Катерина Чепура. — 
Вистава ніде не має гендеру. Май-
же всі персонажі, за автором, — 
тварини в чоловічому роді. Мені 
хотілося підкреслити, що не ма-
ють значення ні стать, ні вік, ні 
суспільний статус, а тільки те, 
що ти робиш, чи ти розумний, 
чи ти дурний і як ти користуєш-
ся своїми здібностями. Це було 
важливим для мене, хоча й не 
було легко втілити від початку. 
Але потім усі прийняли цей за-

дум: скажімо, Лев — почергово 
Ігор Іванов та Іоланта Пилипен-
ко, Ведмідь — Віталій Деревян-
чук та Діана Небось. Це для того, 
щоб підкреслити, що для кожної 
людини діють єдині правила». 

Самійло Величко згадує поему 
Тассо, а Шмітт — письменника 
Сент-Екзюпері
 Прем’єра вистави режисе-
ра Михайла Урицького «Нама-
люй мені літак» за твором Еріка-
Емманюеля Шмітта відбулася  
6 травня у Театрі драми і комедії 
на лівому березі Дніпра. Ціка-
ва вона включенням до канви 
розповіді про 93-річного Верне-
ра, якого грає Олег Стефан, Ма-
ленького принца Сент-Екзюпері. 
Долі пілотів у виставі — відомо-
го письменника і головного героя 
постановки — спочатку ідуть па-
ралельно, втім у якомусь момен-
ті могли перетнутися, спричи-
нивши фатальні наслідки. 
 По сусідству з Вернером 
живе восьмирічна Дафна — у 
прем’єрному показі Юлія Шапо-
вал, яка зображує свою героїню 
ще й театральною лялькою. Дів-
чинка безпосередністю змушує 
Вернера згадати своє довге жит-
тя, яке уже 30 літ без дружини. 
А син Йокен ( Дмитро Олійник) 
знаходить ще й «скелет» у бать-
ковій шафі — нацистський. 
 У виставі схиляються до 
версії, що літак Сент-Екзюпері 
31 липня 1944 року збив німець-
кий винищувач. Можливо, керу-
вав ним Вернер? Відповідь на це 
запитання дає сумління літнього 
чоловіка. 
 У Київському будинку актора 
7 травня представляли оперу Ок-
сани Євсюкової «Софронія на 
вогнищі», лібрето якої й ав-
торський фінал написав Мак-
сим Стріха — за Другою піснею 
поеми Торквато Тассо «Визво-
лений Єрусалим». Це прем’єрне 
виконання знакове тим, що є на-
гадуванням про українсько-єв-
ропейські взаємини кілька со-
тень років тому. Твір Тассо було 
надруковано ще 1581 року. Він 
мав неабияку популярність уп-
родовж майже двох наступних 
століть. Мала поема неабиякий 
вплив і на українських читачів 
доби бароко. Самійло Величко 
переповідає її частину в своєму 
«Літописі», а переклад староук-
раїнською мовою її перших деся-
ти пісень з’явився ще наприкінці 
XVII століття.
 Через культуру ми часто 
пізнаємо історію, яку довго за-
мовчували. ■ 

Київські прем’єри: «Лис Микита», «Конотопська відьма», 
«Намалюй мені літак» і «Софронія на вогнищі».
Фото театрів.

❙
❙
❙

ЧАС «Т»

Про перемогу над московитами 
— на весь голос!
Глибинні смисли «Лиса Микити», «Конотопської відьми» й інших 
київських прем’єр

■

Через культуру ми часто пізнаємо історію, яку довго 
замовчували.
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Топ крайнього літературно-книжкового сезону (рейтинг: сума набраних балів поділена на 
кількість експертів). Результат іншої підномінації «Софії» – на нашому партнерському сайті 
«Буквоїд».

Політологія / соціологія / культурологія
1. Джованна БРОДЖІ. Культурний поліморфізм українського світу. – К.: Дух і 

Літера, 520 с. (п)
57,33

2. Тімоті СНАЙДЕР. Шлях до несвободи: Росія, Європа, Америка. – Л.: Човен, 392 
с. (п)

48,67

3. Ніл ФЕРҐЮССОН. Політика і катастрофи. – К.: Наш формат, 496 с.(п) 46,67

4. Стівен ПІНКЕР. Добрі янголи людської природи. Чому у світі панувало насильство 
і чи стало його менше? – К.: Наш формат, 864 с.(п)

45,33

5. Пйотр ШТОМПКА. Соціальний капітал. Теорія міжособистісного простору. – К.: 
Дух і Літера, 400 с. (п)

38,67

6. Клод С. ФІШЕР. Створено в Америці. Соціальна історія культури і характеру 
американців. – К.: Ніка-Центр, 512 с. (п) 

33,33

7. Володимир ПАНІОТТО. Соціологія в анекдотах. – К.: Дух і Літера, 392 с. (п) 31,83

8. Бен ШАПІРО. Смисл історії. Як розум і мораль зумовили велич Заходу. – К.: Наш 
формат, 208 с.(п)

26,33

9. Мар’ян ҐОЛЬКА. Суспільна пам’ять та її імпланти. – К.: Ніка-Центр, 216 с. (п) 20,33

10. Тоні ДЖАДТ. Нещасна земля. – Л.: Човен, 224 с. (п) 17,50

11. Фрідріх ГАЄК. Шлях до рабства. – К.: Наш формат, 208 с.(с) 16,67

12. Деніел ЄРҐІН. Нова карта світу. Енергетика, клімат, конфлікти. – К.: Лабораторія, 
488 с. (о)

16,67

13. Ізабель ВІЛЬКЕРСОН. Каста. Витоки наших невдоволень. – К.: Лабораторія, 416 
с. (о)

16,17

14. Метт ЕНДРЮС, Лент ПРІТЧЕТТ, Майкл ВУЛКОК. Будівництво спроможности 
держави. Факти. Аналіз. Дії. – К.: Саміт-Книга, 392 с. (п)

14,83

■

Костянтин РОДИК

 Тімоті Снайдер, випускник 
Оксфорда й професор Єльсько-
го університету нині, — один з 
найвідоміших в Україні амери-
канських істориків: перекладе-
но вже під десяток його праць. 
Не дивно: наукове зацікавлен-
ня Снайдера — політичні проце-
си на сході Європи, передовсім у 
трикутнику Польща–Україна–
Росія. Інакше кажучи, все, про 
що він пише, — це наші неза-
гоєні рани. Діагностика задля 
зцілення. Проте Снайдерова по-
пулярність ширша за коло про-
фесійних істориків та політич-
но обізнаних читачів — завдяки 
його панорамному дослідниць-
кому поглядові, що уможлив-
лює несподівані порівняння, 
як-от: «Іще один роман, який 
розповідає про тиранію та опір 
їй, — це «Гаррі Поттер і смер-
тельні реліквії» Дж.К.Ролінг. 
Якщо ваші друзі чи діти не звер-
нули увагу на цю сторону книж-
ки при першому читанні, її вар-
то перечитати» (Про тиранію. 
Двадцять уроків двадцятого 
століття. — К.: Медуза, 2018).
 Згадана книжка також була 
серед номінантів Всеукраїнсь-
кого рейтингу («УМ» аналізу-
вала її у номері від 24.07.2018). 
Сам історик називає «Про ти-
ранію» політичним текстом, 
і та невеличка, але вкрай кон-
центрована праця справді є ме-
жовою у професійному поступі 
Снайдера. Фактично, він пере-
йшов від лінійного інтерпрету-
вання причин і наслідків подій 
до реконструкції впливу ідей 
на реальні політики. «Історія 
— це насправді політична фі-
лософія», — напише Снайдер у 
наступній книжці «Шлях до не-
свободи: Росія, Європа, Амери-
ка» (Л.: Човен, 2022). І обґрун-
тує це не як перехід з однієї 
історіографічної платформи на 
іншу, а як реанімацію самої суті 
своєї науки: «Історія як дис-
ципліна почалася із боротьби 
з воєнною пропагандою. У пер-
шій історичній книзі, «Історії 
Пелопоннеської війни», Фукідід 
завдає собі клопоту розтлума-
чити, що є різниця між тим, 
як лідери пояснюють свої дії, і 
справжніми причинами їхніх 
рішень». Й таке реанімування 
конче потрібне, вважає Снай-
дер, «якщо ми хочемо краще ро-
зуміти добро і зло».
 Показова історія написання 
«Шляху до несвободи». Снайдер 
планував дослідити концепту-
альні відмінности урядування 
в Україні та Росії, отримав під 
це трирічну стипендію Карнеґі 
— достатній ресурс для якісної 
непоспішної аналітики. Тож, 
коли він у перебігу вивчення 
тих особливостей раптом усві-
домив, що все це «значно більше 
стосується Америки, ніж мені 
здавалося», над дослідником не 
нависав ресурсний цейтнот — і 
внаслідок склалася цілісна тео-
рія неминучости/вічности. Так, 
іще в тексті «Про тиранію» ми 
зауважили оцей пасаж: «Сьогод-
ні на нас чатує небезпека пере-
ходу від політики неминучос-

ти до політики вічности, від 
наївної й недосконалої демок-
ратичної республіки до сумбур-
ного й цинічного різновиду фа-
шистської олігархії». Але тоді 
ці означення були лише публі-
цистичною знахідкою. Тепер, 
у «Шляху до несвободи», вони 
перетворилися на доказову іс-
торіософську ідею. Можливо, 
калібру Фукуямівського «кін-
ця історії» чи Гантінґтонівсь-
кого «зіткнення цивілізацій». 
Але про сумніви згодом.
 «Політика неминучости 
полягає в ідеї, що ідей немає». 
Мовляв, розвинена демократія 
самотужки рухається до пов-
ної й остаточної перемоги у 
світі. Навіщо напружуватися? 
Останні двадцять п’ять років 
ніби переконували в цьому — 
Совєтський Союз розвалився, 
Європейський Союз збільшив-
ся. «Європейська інтеграція 
протривала достатньо довго, 
щоб європейці сприймали її як 
належне й забули, якими мо-
гутніми та життєздатними 
можуть бути інші політичні 
моделі». 
 Напад ісламських фунда-
менталістів на США 11 вересня 
2001-го нібито мусив отверези-
ти світ щодо «неминучости» де-
мократії. Проте сталося диво 
дивне. Першою заволала «три-
май злодія!» саме колиска і 
джерело світового тероризму, 
Росія, — запропонувала амери-
канцям «допомогу в боротьбі» з 
тим, що становить її ментальну 
ідею. Америка вкотре повірила 
перевертням. Колись — Лєні-
нові, визнавши його бандфор-
мування за легітимний уряд; 
тоді дозволила Сталінові загар-
бати східну Європу; тепер-от — 
узявши одних терористів у со-
юзники супроти інших.
 Як Росія «допомогла» у про-
тистоянні тероризмові — неві-
домо. Хіба що згадати дозвіл 
американським транспортним 
літакам перетинати російський 
повітряний простір на шляху до 
Афганістану. Проте терорис-
тична хвиля невдовзі докотила-
ся Європи. У Снайдеровому тек-
сті «Про тиранію» є свідчення, 
на яке не звернули уваги аме-
риканські політики-миротвор-
ці: «Коли в листопаді 2015 
року внаслідок терористичної 
атаки в Парижі 130 людей за-
гинуло й 368 дістали поранен-

ня, засновник наближеного до 
Кремля аналітичного центру 
задоволено відзначив, що теро-
ризм змусить Європу рухати-
ся в бік фашизму й Росії. Інши-
ми словами, як вдаваний, так 
і справжній ісламський теро-
ризм у Західній Європі було 
визнано вигідним Росії». Захід-
ні спостерігачі не бажали віри-
ти очевидному навіть тоді, коли 
московські політичні преферен-
ції чітко означилися в Сирійсь-
кій війні, й навіть по тому, як 
«Росія не тільки радо постача-
ла до Європи біженців, а й зма-
льовувала їх, як ґвалтівників 
та терористів». Згадаймо іс-
торію з вигаданим «зґвалту-
ванням» 13-річної росіянки в 
Берліні, після відповідної роз-
крутки якої «Лавров запевнив, 
що змушений діяти, бо росіяни 
в Німеччині стривожені». А це 
ж було просто пропагандист-
ським клоном із «розіп’ятим» 
хлопчиком на Донеччині.
 Захід не хотів вірити 
Гантінґтонові та його попере-
дникові у дослідженні зіткнен-
ня цивілізацій, Толкінові. Не 
хотів вірити навіть Рейганові, 
який політично локалізував 
видіння батька фентезі: імперія 
зла — Росія. Схоже, саме через 
цю обставину нечутливости до 
очевидного Снайдер і вдався до 
конструювання нової оптики, 
котра пропонує замість опису 
станів реставрацію того, як сві-
домо складається ідейний пазл, 
що й уможливлює ті стани. І на-
звав це — політика вічности.
 Структура політики вічнос-
ти доволі проста: нібито істо-
рично невинний «глибинний 
народ» Росії зусібіч оточують 
агресивні вороги. Єдиний спосіб 
вижити — завдати превентив-
ного удару. Для цього потрібна 
постійна мобілізація — в усіх 
сенсах. Відтак зрозуміло, чому 
не вистачає коштів на «соціал-
ку» — пам’ятаєте, як тамтеш-
ні пенсіонери тримали плакати 
«Обама, поверни наші пенсії!».
 Так, у вигляді реконструк-
ції це виглядає доволі просто. 
Але під поверхнею — справді 
гігантські «прораховані зусил-
ля, спрямовані знищити логі-
ку та фактичність... навмисне 
творення політичних вигадок, 
неймовірних оповідок і низь-

копробних побре хеньок, які ви-
магають уваги й захоплюють 
простір, необхідний для роз-
думів». Творення політики віч-
ности — це постійне роздму-
хування мстивої ненависти, 
відомої філософам під назвою 
«ресентимент». Творення рів-
ности у безвиході. «Життя — 
огидне, жорстоке та коротке. 
Його приємність хіба в тому, 
що для інших воно може бути 
ще огиднішим, жорстокішим і 
коротшим». Отже, зробімо це, 
аби потішитися! Й навіть не ва-
жить, чи завдана іншим шкода 
реальна, а чи вигадана: «Люди 
почуваються так, наче пере-
могли, бо вірять, що інші про-
грали».
 Коротше, політика вічности 
— це світ Орвеллового роману 
«1984». Снайдер фактично на-
кладає його колізії на російську 
дійсність. Він аналізує первісні 
технології Лєніна та тріумфаль-
ні зміни у масовій свідомості, 
що їх сягнув Сталін. «Брєжнєв 
став Сталіновим найважливі-
шим наступником, адже він 
переозначив совєтське став-
лення до часу: він поховав мар-
ксистську політику немину-
чости й замінив її совєтською 
політикою вічности... Брєжнєв 
уже говорив не про комунізм, 
який зрештою настане, а про 
«соціалізм, який справді іс-
нує»... Міт Жовтневої револю-
ції обіцяв усе; міт Великої Віт-
чизняної війни не обіцяв нічого... 
політика радикальної надії пос-
тупилася політиці бездонно-
го жаху... Рік 1941-й міг стати 
миттю російської невинности 
тільки за умови, що забудеть-
ся, як 1939-го Совєтський Союз 
вступив у війну як німецький 
союзник». 
 Нарешті за Путіна політи-
ка вічности набула найдоско-
наліших досі форм і безпосеред-
ньо зіштовхнулася із західною 
політикою неминучости — на 
президентських виборах у США 
2016 року. Американський іс-
торик доходить гіркого виснов-
ку: «США схожі з Росією значно 
більше, ніж хотілося б вірити 
американцям». Саме через це, 
гадає Снайдер, «російська роз-
відка змогла 18 місяців робити 
з американськими уявлення-
ми все, що заманеться, і ніх-

то цього навіть не помітив». 
Двобій завершився цілковитою 
перемогою Кремля: «Трамп 
був витвором російської кібер-
війни». Снайдерове пояснення 
таке: «Російське вторгнення в 
Україну 2014-го для Європей-
ського Союзу та Сполучених 
Штатів стало перевіркою на 
реальність. Для багатьох євро-
пейців та американців прості-
шим виявилося дослухатись до 
привидів російської пропаганди, 
аніж захищати законний по-
рядок... Російські тактики, які 
провалилися в Україні, у США 
досягли успіху... Американці та 
європейці виявилися більш враз-
ливими до російських атак, ніж 
українці, адже не розуміли ста-
вок конфлікту в Україні». 
 Звісно, зі Снайдером важко 
не погодитися. Але ситуація, 
як на мене, набагато гірша, ніж 
здається навіть йому. В одному 
місці він згадує, що після Май-
дану ані «Свобода», ні «Правий 
сектор» не змогли подолати 5-
відсоткового виборчого бар’єру 
тому, що українці, мовляв, не 
толерують націоналістичну 
ідею. Та ж ні — той вибір іще 
був голосуванням напівзрячих і 
лише вкотре засвідчив ефектив-
ність отрути «русскій мір», яка 
паралізувала критичну масу що 
тоді, що 8 років поспіль. Снай-
дер не жив у реаліях «1984», а 
ми — жили. Деградували, але в 
останню мить — рік тому — сха-
менулися. Першими до спроти-
ву стали саме «кляті націоналіс-
ти». Решта — приєдналися.
 Певен, що нова політологічна 
теорія Тімоті Снайдера швидко 
обросте інтерпретаціями як при-
хильників, так і супротивників, 
як також поправками й доповнен-
нями самого автора. Приміром, у 
нього нічого немає про кореляцію 
політики вічности із сучасними 
практиками православ’я. «Полі-
тика вічности сповнена фантас-
магорій, ботів і тролів, привидів і 
зомбі, мертвих душ і нереальних 
істот, які супроводжують фік-
ційних персонажів у сходженні 
до влади», — хіба це не про цер-
ковні практики також? ■

НОМІНАНТ

Примара
вічности

■
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Единбург— Київ
 Рятуючись від путінських 
ракет, ми з дружиною пристали 
на запрошення старшої доньки 
та на її ж фінансову допомогу і 
прибули до столиці Шотландії 
– Единбурга. Моя донька Елі-
на Моденова живе тут уже 12 
років, вона єдиний у Шотлан-
дії україномовний гід, тож не-
випадково саме вона два роки 
тому знайомила із Шотландією 
й столичним Единбургом першу 
леді України Олену Зеленську 
з дочкою Олександрою, а дещо 
раніше – Надзвичайного й Пов-
новажного Посла України у Ве-
ликій Британії Вадима При-
стайка з дружиною Інною.
 Коли ми приїхали, то поба-
чили, що Україна тут – найпо-
пулярніша країна світу. Вже в 
аеропорту нас зустріли місцеві 
волонтери з транспарантами 
українською «Ми допоможемо 
вам». Далі – більше: на будівлі 
парламенту Шотландії майорить 
Державний Прапор України, 
вулицю Віндзор, де розташова-
не українське консульство, пе-
рейменовано на Володимир Зе-
ленський стріт, на центральній 
в Единбурзі вулиці Роял мейл 
(Королівська миля) витягла-
ся черга охочих потрапити на 
виставку картин Марії Прийма-
ченко, у бібліотеках можна про-
читати, а у книгарнях придбати 
поему Лесі Українки «Роберт 
Брюс, король шотландський» 
як англійською, так і українсь-
кою мовами, вуличні музики на-
грають українські мелодії, бал-
кони і вікна містян подекуди 
прикрашені українською сим-
волікою…
 Тепер про головне: Шотлан-
дія прийняла 49,5 тисячі ук-
раїнських біженців, прем’єр-
міністр країни Нікола Серджент 
розпорядилася: жінок з дітьми 
оселити у комфортабельних ка-
ютах океанських лайнерів, які 
стали на якір у головних пор-
тах Глазго та Единбург, з хар-
чуванням за рахунок держави; 
літніх людей – у домівках шот-
ландців, яким держава випла-
чуватиме пристойну грошову 

компенсацію.
 Ми оселилися в Единбурзі по 
вулиці Белмонт Роад, 33, і те, 
що ми з України, одразу стало 
відомо всім. Пересічні шотлан-
дці, наші сусіди, почали захо-
дити до нас, вони вручали нам 
листівки, у яких висловлювали 
підтримку Україні, пригощали 
фруктами, солодощами, випіч-
кою, а головне – розпитували: 
як там у вас, в Україні, витри-
маєте російську агресію?
 Ми з дружиною не знаємо 
англійської, тож нічого від-
повісти не могли. Українське 
телебачення тут не транслю-
ють, а люди приходять і прихо-
дять, і ставлять запитання…
 І тоді на допомогу прийшла 
дочка. Знаючи, що я багато років 

друкуюсь у газеті «Україна моло-
да», вона сказала: «Кожної сере-
ди в мережі інтернет з’являється 
свіжий випуск цієї газети, яка 
висвітлює найважливіші події 
в Україні, інформує про перебіг 
бойових дій тощо».
 І то був найкращий вихід зі 
становища, що склалося. 
 Вже наступного дня Юрій, 
її чоловік, привіз і встановив 
на веранді комп’ютер з великим 
екраном, наша онука Саша, яка 
відвідує тут англійську школу, 
узяла на себе функції транслей-
тера (перекладача).
 І це мало неабиякий успіх: 
шотландців помітно побільша-
ло, і внучка перекладала їм те 
головне, що друкувала «Украї-
на молода».

 Треба було бачити реакцію 
стриманих і небагатослівних 
шотландців – вони сумували, 
коли газета повідомляла про за-
гибель українських воїнів, жа-
халися, коли йшлося про те, що 
російські ракети перетворюють 
на руїни впорядковані українсь-
кі міста, вбиваючи мирних лю-
дей, щиро раділи, коли «УМ» пи-
сала про чергову перемогу Зброй-
них сил України.
 А невимовне піднесення за-
панувало тоді, коли прийшло 
повідомлення, що Міжнарод-
ний кримінальний суд у Гаазі 
видав ордер на арешт злочин-
ця номер один – російського 
президента путіна. Ця звіст-
ка сколихнула молодь з навко-
лишніх вулиць і старшокласни-
ків із сусідньої школи. Всі по-

виходили на вулицю, скандую-
чи в єдиному пориві: «путін гуд 
бай!», «путін гуд бай!», «путін 
гуд бай!».
 На початку квітня ми по-
вернулися у рідний Київ. А 
кілька днів тому я з допомо-
гою перекладача зателефону-
вав пані Фіоні Лур’є – влас-
ниці квартири, у якій ми 
прожили тривалий час. По-
дякувавши за вітання, вона 
повідомила серед іншого, що 
традиція «щосереди з «Ук-
раїною молодою» прижила-
ся, функції транслейтера ви-
конує 18-річна Лілія, яка ра-
зом із матір’ю та її сестрою 
евакуювалася в Шотландію з 
Дніпра, де відвідувала школу 
з поглибленим вивченням ан-
глійської мови. ■

ШАНУВАЛЬНИКИ

Газетні огляди по середах
«Україну молоду» читають у Шотландії

■

Людмила НІКІТЕНКО

 У  Черкасах вийшла у світ 
збірка поезії війни української 
письменниці  Валентини Ко-
валенко «Вишіптування мок-
шанської бешихи». Вона на 
чорно-білих сторінках.
 «На чорних сторінках пос-
тає наш спільний біль; на бі-
лих – наше українське буття, 
історія душі і духу українсько-
го – все  те, що відвойовуємо за-
раз. Тут також є уривки з моєї 
повісті «Копанка в бережині», 
– розповідає «Україні молодій»  
Валентина Коваленко.
 Як пояснює сама письмен-
ниця, таку назву для своєї но-
вої книги, а їх у Валентини Ко-
валенко нині понад 15,  вибра-
ла невипадково. Адже бешиха 
– в українській мові відома як 
рожа, червона шкіра, словом, 
небезпечне інфекційне захво-
рювання. 

Бешишнице, бешихо
Мокшанське лихо
Наслане, навіяне 
По Вкраїні насіяне,-
Тут тобі зроду, та й не буде 
сходу!
Тут тобі не стояти,-
Вкраїнської кості не ламати,
Нашої землі не топтати!

 За словами пані Валентини 
схожі замовляння, які звучать 
нині у її поезії, колись читала її 
баба-знахарка Олександра Го-
ловченко. 

 Як зазначається у вступно-
му слові до «Вишіптування мок-
шанської бешихи», у цій збірці 
автор талановито орудує потуж-
ною енергією слова проти сучас-
ної російської навали, викриваю-

чи сутність віковічної загарбни-
цької політики  імперської росії 
проти України. Поетка вправ-
но, художньо-довершено живо-
пише український світ, що став 
на прю з ворогом,  через добуван-

ня помічної сили предківського 
Слова – замовляння, закликан-
ня, нашіптування, молитви, ко-
лискові. У поезії Валентини Ко-
валенко – відчуття енергії вито-
кового вогню любови до рідної 
землі, пізнання себе, прозрін-
ня, усвідомлення себе як нащад-
ка величного  українського Роду, 
що завжди був,  є і буде.
 Наразі письменниця пла-
нує низку презентацій своєї но-

вої збірки, зокрема, у  Черкасах 
та Каневі, де читачі будуть до-
натити для наших воїнів.
 «Поезія війни тепер піде 
межи людей і на фронт до на-
ших захисників. Боремося усі-
ма засобами проти ворожої «бе-
шихи», – підсумовує  Валенти-
на Коваленко і  дякує черкась-
кій  видавчині Юлії Чабаненко 
за справжнє людське і креатив-
не «проживання» її слова. ■

Нова збірка поезій Валентини Коваленко 
«Вишіптування мокшанської бешихи».
Фото Валентини Коваленко.

❙
❙
❙

НОВОДРУК

Замовляння на ворога
Черкаська письменниця Валентина Коваленко 
видала збірку поезій війни «Вишіптування 
мокшанської бешихи»

■

Анатолій СИГАЛОВ
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«Тенденції в артистичному плаванні змінилися, бо зараз головним фактором для 

перемоги є складність програми. Ми отримуємо окремі бали за кожен елемент. 
Зараз дуже багато штрафів, адже якщо ти записав елемент у свою програму, але 

під час виступу не зробив його, то ти отримуєш нуль».
Марина Алексіїва
українська синхроністка

УКРАЇНА МОЛОДА

Григорій ХАТА

 Упродовж тривалого часу 
українські водні грації стукали 
в двері елітного клубу синхрон-
ного плавання. Коли ж синьо-
жовта збірна здобула свою пер-
шу медаль на світовому форумі, 
далі українок було вже не зупи-
нити. Крок за кроком, сходин-
ка за сходинкою дівчата почали 
своє сходження до найвищих 
вершин. На літніх Іграх-2020 в 
історії українського синхронно-
го (артистичного) плавання ста-
лася історична подія — вітчиз-
няні водні грації вперше в іс-
торії країни піднялися на олім-
пійський п’єдестал. Тоді в Токіо 
представниці української ко-
манди вибороли «бронзу» в ду-
еті та групових змаганнях.
 «Терпіння та велика мрія. 
Спочатку була мрія — виграти 
чемпіонат України, потім здо-
бути медаль «на Європі», на 
чемпіонаті світу, а потім, після 
«бронзи» та «срібла», ти маєш 
хотіти «золота». Треба постійно 
мріяти та вірити у свої сили», — 
так одна з учасниць олімпійсь-
кої бронзової команди, Катери-
на Резник, пояснює секрет успі-
ху українських русалок.
 А тепер вітчизняні синх-
роністки мріють та, що головне, 
підкорюють золоті вершини.
 «Ми прагнемо максималь-
но якісно представити Украї-
ну. Розуміємо, що від нас чека-
ють перемог, за нас уболівають 
друзі, сім’ї, військові. Наші пе-
ремоги додають сил усій Ук-
раїні в нашій спільній боротьбі 
проти агресора», — заявила піс-
ля успіху на другому етапі КС-
2023 Марина Алексіїва.
 Війна повністю змінила 
життя збірної України з ар-
тистичного плавання, котра 
до вторгнення російських вар-
варів базувалася в Харкові. 
Більшу частину минулого року 

українські русалки провели в 
Італії, де вони отримали тимча-
совий притулок від місцевої фе-
дерації.
 На Апеннінах підопічні Саі-
дової тривалий час відновлю-
вали фізичну форму та повер-
тали собі психологічну рівно-
вагу, ставили нову програму, 
адже довелося відмовитися від 

композиції композитора Чай-
ковського, та заново притира-
лися одна до одної, адже в ко-
лективі з’явилося одразу п’ять 
нових виконавиць.
 Зараз дівчата тренуються в 
Києві, звідки вони двічі виїз-
дили на етапи Кубка світу, до 
Канади та Франції — вперше з 
2021 року.

 Зачаровуючи суддів своїми 
артистичними етюдами, вихо-
ванки Світлани Саідової здобу-
ли на двох етапах КС сім наго-
род, чотири з яких — золоті.
 У новому сезоні змагання 
відбуваються за абсолютно но-
вими правилами. Лідерка ук-
раїнської команди Марта Фєді-
на пояснює: «З одного боку, все 

це дуже цікаво, а з іншого — 
боїшся щось забути. Раніше як 
було? Під час виконання щось 
випустив з уваги, вигадав, це 
ніколи не було проблемою для 
соло. А тепер ні. Кожен рух у 
тебе записаний у твоїй карт-
ці, і судді дивляться і звіряють 
з нею. І якщо ти щось не зро-
бив, тоді тобі одразу ставлять 
«нуль», і не за один конкретний 
елемент, а за всю зв’язку одра-
зу».
 У федерації зміни правил та 
системи оцінювання називають 
революційними. «Тенденції в 
артистичному плаванні зміни-
лися, бо зараз головним факто-
ром для перемоги є складність 
програми. Ми отримуємо ок-
ремі бали за кожен елемент. За-
раз дуже багато штрафів, адже 
якщо ти записав елемент у свою 
програму, але під час висту-
пу не зробив його, то ти отри-
муєш «нуль». Через це ти мо-
жеш втратити багато балів», — 
додає Марина Алексіїва.
 На обох етапах КС-2023 — у 
Торонто та Монпельє — україн-
ки виграли по два «золота». Кож-
ного разу вітчизняні синхроніс-
тки були сильнішими за супер-
ниць у груповій акробатиці. При 
цьому в Канаді на першу схо-
динку п’єдесталу також сходила 
солістка Марта Федіна, а у Фран-
ції другий комплект золотих на-
город українській збірній при-
несли сестри Влада та Марина 
Алексіїви, котрі були кращими 
в довільній програмі дуетів. ■

Олексій ПАВЛИШ

 Підготовка до головної події ґрун-
тової частини тенісного сезону — Ро-
лан Гаррос — наближається до фінішу: 
перед «шоломом» у Парижі тенісистам 
залишилось зіграти лише «тисячник» 
у Римі. Дворазова чемпіонка турніру в 
столиці Італії Еліна Світоліна, яка лише 
місяць тому відновила кар’єру після по-
над річної перерви, вирішила заявитись 
на змагання за захищеним рейтингом. 
До речі, такою ж опцією вона скориста-
лась і для заявки на РГ.
 На інші ж, менш престижні турніри 
екстретя ракетка світу потрапляє завдя-
ки спеціальним запрошенням від органі-
заторів. Зважаючи на те, що за рік пау-
зи рейтингові бали Еліни згоріли майже 
повністю (28-річна тенісистка випала за 
межі топ-1000), їй у перший місяць піс-
ля повернення довелось грати на незвич-
но низькому для себе рівні — турнірах 
ITF і «челенджерах».
 Як і передбачала сама Еліна, у пер-
ших матчах їй було непросто: зі старто-
вих п’яти поєдинків вона виграла лише 
один, інші ж програла у трьох партіях. 
Утім, поступившись білорусці Саснович 
на старті «тисячника» в Мадриді, брон-
зова призерка Токіо-2020 вирішила ско-

ристатись запрошенням на «челенджер» 
у французьке Сен-Мало. Там нашій тені-
систці вдалось обіграти трьох суперни-
ць і дійти до півфіналу, вперше з 2021 
року, — на шляху до титульного мат-
чу Еліну зупинила не менш титулована 
Слоан Стівенс, котра наразі теж далека 
від своїх найкращих позицій. 
 Таким чином один успішний турнір 
дозволив українці піднятись одразу на 
548 позицій — на 540-ве місце. Тому з 
покращенням гри та форми подальший 
підйом у рейтингу — лише справа часу. 
Розуміє це й сама Еліна. «Як це — ко-
лишній третій ракетці світу почувати-
ся за межами першої тисячі в рейтин-
гу? Для мене все нормально, я знаю, що 
це тимчасово. Я дуже сподіваюся на це. 
Для мене важливо бути готовою на 100% 
фізично і ментально, тоді я зможу доб-
ре змагатися. Щоразу, коли я виходжу 
на корт, я викладаюся на повну, а рей-
тинг, вірю, з часом покращиться», — на-
лаштовується на позитив Світоліна.
 Далі вона зіграє в Римі — у першому 
раунді жереб звів її з іншою українкою, 
Лесею Цуренко, яка завдяки виходу до 
третього кола представницького турніру 
в Мадриді піднялась до топ-70.
 По-різному склався минулий тиж-
день для перших двох ракеток Украї-

ни. Марта Костюк у тандемі з румункою 
Рузе вперше у кар’єрі вийшли до парно-
го півфіналу «тисячника», що дозволи-
ло Марті дебютувати у топ-30 табеля про 
ранги. Натомість в одиночному розряді 
Костюк уперше стала лідеркою націо-
нального рейтингу, оскільки Ангелі-
на Калініна не змогла захистити мину-
лорічні очки й опустилась на 47-ме міс-
це (Костюк — 37-ма).
 В актив собі може записати останній 
турнір в іспанському Реусі Даяна Яст-
ремська — 22-річна тенісистка, котра 
прагне повернутись до топ-100, зупини-
лась на стадії півфіналу.
 А серед українських представників 

ATP-туру нові горизонти для себе від-
криває перша ракетка України Олексій 
Крутих. Після дебютної участі в основі 
«шолома» в Австралії Олексій спробує 
у Римі пробитись до основної сітки тур-
ніру серії ATP 1000. 
 Ще один важливий крок для Крутих 
на шляху до топ-100 — початок співпра-
ці з провідним агентством TopSeed Sports 
Management, серед клієнтів якого, ок-
рім Лесі Цуренко, чимало відомих тені-
систів — фіналіст мадридського «мас-
терса» Ян-Леннард Штруфф, Лорен-
цо Сонего, Олександр Бублик, Мартіна 
Тревісан і Алехандро Давидович-Фокі-
на. ■

ТЕНІС

Справа часу
Марта Костюк уперше очолила національний рейтинг, 
а Еліна Світоліна продовжує підйом після річної паузи

■

АРТИСТИЧНЕ ПЛАВАННЯ

Золотий блиск русалок
Вітчизняні водні грації демонструють зразки найвищої майстерності на етапах Кубка світу

■

Влада та Марина Алексіїви перемогли в довільній програмі дуетів на другому етапі Кубка світу-2023.
Фото з сайту worldaquatics.com.

❙
❙

Еліна Світоліна за тиждень відіграла понад пів тисячі позицій у рейтингу WTA.
Фото: Великий теніс України.

❙
❙
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мінлива 

хмарність

хмарно

дощ

сніг
Південь 00…00

 00…00
Південь +6...+12
 +12...+17
  +8...+14
 +14...+18

 — Що б ти сказав, якби поба-
чив москаля, закатаного по шию в 
бетон?
 — Мало бетону.

* * *
 Пливуть два українці й бачать: 
москаль топиться і кричить:
 — Памагітє, help, hilfe, aiuto!
 Один українець другому каже:
 — Диви, скільки він мов знає, 
краще б плавати навчився.

* * *
 — Шановний, тут палити забо-
ронено. Хіба ви не бачите, що он на 
тій вивісці написано?
 — А що там? — запитує зди-
вовано гуцул.

 — «Куріть запрєщєно!»
 — Так то ж для москалів.

* * *
 — Оні там на Украіне котов нє-
навідят, говорят: «Смєрть катам!»
 — Що за дурниці, ми обож-
нюємо гратися з кішками.
 — Оні єщє і с кішками іграют!

* * *
 На замітку кухарям: «У жодно-
му разі не думайте про москалів, 
коли робите відбивні, бо вийде 
фарш».

* * *
 У цивілізованих країнах сором 
прикривають фіговим листком, а в 
росії — лавровим.

 По горизонталі: 1. Мальо-
ваний роман, дуже популярний в 
Америці. 7. Вертикальний ніж у 
плузі, який міститься перед леме-
шем. 8. Корінний житель Аравій-
ської пустелі. 10. Найбільше свято 
для православних. 11. Голлівудсь-
кий актор, зірка фільму «Реслер». 
13. Одна зі складових виборчо-
го гасла Петра Порошенка. 15. «І 
швець, і ..., і на дуді грець» (народ-
на приказка). 17. Фруктове дере-
во. 18. Популярна в Британії спор-
тивна гра, яку часто описувала у 
своїх романах Агата Крісті. 22. Сто-
лиця Єгипту. 23. Місто в Колумбії, 
з якого починаються пригоди ге-
роїв фільму «Роман з каменем». 
25. Райцентр на Київщині, відомий 
своїм молокозаводом. 26. Тварина 
чи комаха, що нищить урожай. 27. 
Оболонка внутрішнього органу чи 
порожнини. 
 По вертикалі: 1. Футляр для 
вогнепальної зброї для носін-
ня на поясі. 2. Назва спеціально-
го кріпленого вина, яке виробля-
ють лише на архіпелазі, розташо-
ваному біля берегів Португалії. 
3. Столиця України. 4. Виборний 
поборник закону в деяких аме-
риканських штатах. 5. Популяр-
ний курорт на березі Азовсько-
го моря. 6. «Перший ... завжди 

нанівець» (народна приказка). 
9. Син брата чи сестри. 12. Міс-
то-фортеця, порт на острові Кот-
лін у Балтійському морі, що охо-
роняє морські підступи до санкт-
петербурга. 15. Один з атрибутів 
Великодня. 16. Круглий місяць. 
19. Син бога Геліоса, який випро-
сив на один день право керувати 
сонячною колісницею, але не впо-
рався і був скинутий із неба. 20. 
Сплав міді з оловом, алюмінієм 
та іншими металами. 21. «Кричав 
Архип, Архип ... Не треба Архипу 
кричати до хрипу». (чистомовка). 
23. Самоцвіт. ■
 

Кросворд №18 
від 3 травня

Марія ТКАЧЕНКО

 У березні стало відомо, що 
зірка «Один удома» Маколей 
Калкін став батьком удруге. 
Таблоїдам вдалося дізнатися 
про поповнення в сім’ї актора 
лише через три місяці. Інсайде-
ри розповіли, що в родині зна-
менитостей Маколея Калкіна та 
Бренди Сонг народився ще один 
хлопчик, якого назвали Карсо-
ном. 
 Зоряну пару сфотографува-
ли, коли вони прямували на ве-
черю до ресторану Smoke House. 
На цей раз папараці помітили їх 
без дітей. Калкін та Сонг мило 
посміхалися одне одному.
 Зазначимо, Маколей по-
знайомився з Брендою  на зйом-
ках фільму «Земля змін» у 
Таїланді. Вони оголосили про 
стосунки 2017 року.
 2021 року в закоханих на-
родився син, якого назвали Да-
котою Сонг Калкіном на честь 
сестри Маколея, що загинула 
внаслідок ДТП.■

Марія НЕВЗГЛЯД

 Кіану зараз є одним із най-
популярніших акторів, за яким 
спостерігають мільйони фанатів. 
Але, мабуть, не лише вони... На-
передодні співробітники поліції 
відвідали актора. 
 Як повідомляє видання TMZ, 
представники влади проводи-
ли розслідування у справі про 
зникнення невідомої 27-річної 
жінки, яка мешкає в резиденції 
Рівза в Лос-Анджелесі. Але ак-

тор одразу заявив, що невідома 
не проживала на його території, 
та й жодної інформації про неї 
він не має.
 Зазначається, що зір-
ка «Джона Віка» з ро-
зумінням поставив-
ся до помилки полі-
цейських і виявив 
люб’язність до офі-
церів.
 Нагадаємо, що нова части-
на франшизи «Джон Вік 4» роз-
повідає, як легендарний найма-

ний убивця подорожує світом і 
вистежує ватажків злочинного 
світу. ■

Фото з сайту karavan.ua.❙

ЗІРКИ

Рідкісний вихід зірки
Маколея Калкіна з коханою «застукали» папараці

■

Фото з сайту cosmo.com.ua.❙

ТАКЕ ЖИТТЯ

Прикра помилка
До Кіану Рівза ввірвалася поліція з перевіркою

■

11—12 травня за прогнозами синоптиків

Київ: хмарно, без опадів. Вiтер південно-східний, 1-2 м/
сек. Температура вночi +8...+11, удень +14...+17. Після-
завтра вночі +10...+13, удень +15...+19.

Курорти Карпат: хмарно, без опадів. Славське: вночі 
+2...+8, удень +8...+12. Яремче: вночі 06, удень +6...+10. 
Міжгір’я: вночі +3...+8, удень +9...+13. Рахів: уночі +1...+6, 
удень +8...+13.

Хочеш працювати? Працюй!
Як студентам влаштуватися на хорошу роботу
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